
RELATIEMAGAZINE VAN HET OPENBAAR MINISTERIE | NR 04 | JAARGANG 20 | OKTOBER 2014

04

opportuun

'DE EXFILTRANT IS INTERESSANT'
PG Gerrit van der Burg over 
georganiseerde criminaliteit

ZAAK-ANNEKE VAN DER STAP
AG Els Kole blikt terug

 
VAN GANZENVEER NAAR APP

Strafrechtketen digitaliseert



OPPORTUUN 04VOORWOORD 2

‘Onze benadering is  
dat we strafrechtelijk  
onderzoek doen’

 ‘Als kan worden vastgesteld dat vlucht 
MH-17 is neergestort door een misdrijf dan 
mogen de daders en medeplichtigen hun 
straf niet ontlopen. Wanneer wij de 
toedracht kennen, willen we ook weten wie 
verantwoordelijk zijn. Als het geen ongeluk 
was, moet door ons de vraag worden 
beantwoord wie de schuld heeft.’ Dat zei 
hoofdofficier van justitie van het Landelijk 
Parket, Fred Westerbeke, tijdens een 
persbriefing die hij 12 september gaf, 
samen met politiechef van de Landelijk 
Eenheid, Patricia Zorko. 

Het strafrechtelijk onderzoek naar de ramp 
met vlucht MH-17 heeft verschillende 
onderzoekslijnen en richt zich op 
verschillende scenario’s. ‘Maar je bent er 
pas wanneer je niet alleen iets kunt 
bewijzen, maar ook alternatieve scenario’s 
kunt uitsluiten. Op het internet en in diverse 
media en fora wordt gesproken over een 
raket. Hoewel er diverse aanwijzingen in die 
richting zijn, is het aan politie en OM de 
toedracht daadwerkelijk te bewijzen. Het 
leveren van onomstotelijk bewijs is een 
langdurig proces en kost veel tijd.’ 
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TEKST ELIANNE MASTWIJK  FOTO ANP/BART MAAT

HILVERSUM  EEN ROUWSTOET MET DE STOFFELIJKE OVERSCHOTTEN 
VAN SLACHTOFFERS VAN DE RAMP MET VLUCHT MH-17 ARRIVEERT BIJ 
DE KORPORAAL VAN OUDHEUSDENKAZERNE. 
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 Op veel terreinen kan toenemende samenwerking 
worden gesignaleerd tussen verschillende 
overheidsdiensten zoals politie, justitie, bestuur en 
belastingdienst. Dat is ook onvermijdelijk. Veel activiteiten 
waar georganiseerde criminaliteit zich mee bezig houdt of 
waarin winsten worden geïnvesteerd, bevinden zich 
immers op het grensvlak tussen legaliteit en illegaliteit: 
activiteiten zijn verboden, worden gedoogd of zijn moeilijk 
te legaliseren. Daarmee dreigen zij bij opsporing, 
handhaving of belastingheffing vaak tussen wal en schip te 
geraken. 

Dit roept om een meer gecoördineerde aanpak en meer 
eenheid binnen de "ongeorganiseerde" overheid. Deze 
nieuwe benadering vraagt echter veel aandacht, energie en 
volharding. Want juist achter de reden om intensievere 
samenwerking te zoeken, gaan ook mogelijke knelpunten 
schuil. Partners moeten steeds weer worden overtuigd van 
de noodzaak om een probleem aan te pakken. Dat geldt 
ook voor de politiek. De aan te pakken fenomenen gedijen 
goed bij folkloristische beelden, romantisering van 
misdadigers en gemakkelijke verwijten over "op hol 
geslagen moraalridders". Daarom is ‘waarheidsvinding’ en 
het corrigeren van onjuiste publieke beeldvorming 
onontbeerlijk. Strafrechtelijke onderzoeken spelen daarbij 
nog steeds een cruciale rol.

Succesvolle samenwerking bij het aanpakken van 
problemen is mogelijk, maar vraagt wel om een realistisch 
oog voor de voorwaarden voor succesvolle samenwerking 
en de kwetsbaarheid daarvan. Want naast gedeelde 
belangen, kennen de betrokken organisaties ook eigen 
belangen, culturen en werkprocessen. Daarmee is 
succesvolle samenwerking niet vanzelfsprekend en 
allerminst een rustig bezit.

De afgelopen jaren hebben we een verschuiving gezien van 
het denken in termen van "kerels en kilo’s" naar het 
aanpakken van problemen en het creatief nadenken over 
effectieve interventies. Het aanpakken van problemen en 
diversiteit in optreden zijn meer centraal komen te staan. 
Dat is een groot goed. Of dat ‘minimaal 950’ aangepakte 
criminele samenwerkingsverbanden zal opleveren, is bij 
een dergelijke benadering van ondergeschikt belang.  

FOTO DINGEMANS FOTOGRAFIE 
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 Nog maar een paar maanden is 
Gerrit van der Burg (55) lid van het 
College van procureurs-generaal, 
maar je kunt niet zeggen dat hij een 
rustige inwerkperiode heeft gehad. 
De dramatische vliegramp met de 
MH17, uitreizende jihadgangers, en 
bedreigde burgemeesters in het 
zuiden van het land, het zijn slechts 
een paar voorbeelden van de thema’s 
die Van der Burg voorbij zag komen 
in overleggen en gesprekken binnen 
en buiten het College. 

In zijn vorige functie als hoofdofficier 
bij het Landelijk Parket had hij al te 
maken met zware onderwerpen, 
zoals de aanpak van criminele 
samenwerkingsverbanden, drugs, 
mensenhandel en internationale 
misdrijven.  Maar de dynamiek van 
een parketorganisatie heeft hij per 1 
juni verruild voor een meer politiek 
bestuurlijke omgeving. Wezenlijk 
anders, vindt Van der Burg, maar niet 
minder interessant. 

‘Ik heb altijd gezegd, onderzoeken 
bepalen het beleid. Het is niet 
andersom. Hier geldt hetzelfde. Een 
procureur-generaal is eigenlijk een 
dienstbare functionaris, het college is 
dienstbaar aan wat er in de praktijk 
nodig is. Wij horen beleid te ontwik-
kelen waardoor de medewerkers 
binnen het Openbaar Ministerie beter 
hun werk kunnen doen. Neem de 
uitreizigers als voorbeeld. Het 
fenomeen van mensen die willen 
uitreizen om zich in te zetten voor de 
gewapende terroristische strijd, is uit-
gegroeid van incidenten tot toene-
mende incidenten, ging over in  zorg 
en vervolgens ontstond de noodzaak 
om daar een vorm van beleid op te 
ontwikkelen. Wij moeten als College 
van procureurs-generaal in onze 
bestuurlijke relaties faciliteren wat de 
samenleving van ons vraagt.’

Jihadstrijders
Het OM krijgt er structureel 20 
miljoen bij, zo werd op Prinsjesdag 

bekend gemaakt. Volgend jaar gaat 
het om 5 miljoen extra, in 2016 10 
miljoen en vanaf 2017 20 miljoen. Dat 
geld wordt niet alleen ingezet voor de 
aanpak van jihadstrijders, maar ook 
voor een aantal andere thema’s zoals 
kinderpornografie, cybercrime, 
mobiele bendes, fraude en de 
georganiseerde criminaliteit. 

Georganiseerde criminaliteit en 
ondermijning is een van de porte-
feuilles van Van der Burg. ‘Het is 
goed dat we extra geld krijgen. 
Vasthoudendheid is nodig om dit 
soort criminaliteit te bestrijden.’ En 
daarom concentreert het OM, net als 
de politie, de aanpak van de georga-
niseerde hennepteelt, synthetische 
drugs en de motorbendes in het 
zuiden van Nederland. De politie 
maakt 125 man vrij binnen de 
bestaande capaciteit, die vanuit vaste 
ondermijningsteams gaan opereren. 
‘En ook binnen het OM wordt een 
apart team samengesteld, zodat 

de exfiltrant
is interessant

PG GERRIT VAN DER BURG OVER AANPAK  
VAN GEORGANISEERDE CRIMINALITEIT

Afscherming is de belangrijkste overlevingsstrategie van de georganiseerde misdaad, 
zegt Gerrit van der Burg. Hij wil de tentakels van de onderwereld blootleggen. Met 

exfiltranten die uit het milieu stappen, met intensieve samenwerking in de keten, en 
met een "keurmerk" voor crimineelvrije branches.

TEKST MEREL VAN LEEUWEN   FOTO FRANK GROELIKEN  



INTERVIEW 7OPPORTUUN 04

GERRIT VAN DER BURG

dichtdrukken

slagaders
van criminele
subculturen



8 INTERVIEW

deze mensen deze onderzoeken 
kunnen begeleiden’, aldus Van der 
Burg. Hij beaamt dat de problemen 
in het zuiden extra intensivering 
noodzakelijk maakt.

Erin gezogen
Als de onderwereld zijn schemerge-
bied verlaat en zijn tentakels uitslaat 
in de bovenwereld, dat is waar 
ondermijning begint. ‘Het gaat niet 
zozeer om boef A. of boef B. Het gaat 
om datgene wat risico’s voor de 
samenleving vormt, dus de zicht-
baarheid van de criminaliteit en de 
verzwakking die dat voor de samen-
leving met zich meebrengt.’

Het is een jaar of vijf geleden dat 
werd geconstateerd dat er een 
handhavingstekort was in de aanpak 
van georganiseerde criminaliteit. En 
ook dat het strafrecht alleen niet 
toereikend was. Er moest een 
integrale aanpak komen, met 
verschillende partners, zoals de 
lokale  overheden, woningbouwver-
enigingen en de Belastingdienst. ‘Wij 
zien dat die partners ook hun 
verantwoordelijkheid nemen. 
Eigenlijk zou je een duurzaam 
keurmerk – en dat bedoel ik niet 
letterlijk - moeten ontwikkelen, wat 
een ondernemer of een dienst helpt 
om crimineelvrij te  opereren. 
Daarvoor zouden we met elkaar een 
niveau van maatschappelijke verant-
woordelijkheid moeten zien te 
bereiken waarbij bedrijven zo clean 
en bestendig  zijn dat ze criminogene 
invloeden buiten de deur kunnen 
houden.’

Het gaat criminelen maar om een 
ding weet Van der Burg. ‘En dat is 
afscherming, afscherming, afscher-
ming. Dus hebben ze relaties in de 
bovenwereld nodig die dat mogelijk 
maken.’ 

Volgens hem zijn de faciliteerders, 
ongeacht de branche waarin ze 
werken, ruwweg onder te verdelen in 
drie categorieën. ‘De eerste is de 
naïeveling, die op een naïeve manier 
diensten verleent en niet weet waar 
hij mee bezig is. De tweede is degene 
die dondersgoed weet wat hij doet en 
die daarmee onderdeel uitmaakt van 
de criminele  subcultuur. Mijn 
stelling is dat deze twee categorieën 
in Nederland procentueel niet zo 
groot zijn. Het gaat met name om die 
middelste categorie, de mensen die 
erin worden gezogen.’ 

Dat erin zuigen kan volgens Van der 
Burg op verschillende manieren 
gebeuren. ‘Bijvoorbeeld als er 
omzetafhankelijkheid optreedt. Bij 
economische tegenwind is het risico 
groter dat een bedrijf wegkijkt omdat 
de omzet belangrijk is. Maar er zijn 
ook mensen en bedrijven die als ze 
eenmaal een dienst hebben verleend, 
niet meer van die criminelen afko-
men. Als je een keer een grote som 
cash geld hebt geaccepteerd, kom je 
de volgende keer niet meer weg met: 
ik heb er slecht van geslapen, ik wil 
het niet meer. Daar ontstaat een fijn 
spel van beïnvloeding en beklem-
ming. Dit is een linke categorie die 
wij graag willen helpen om uit dat 
milieu te stappen.’

Vertrouwelijkheid staat daarbij 
voorop. Mensen die zich tot het OM 
wenden, moeten weten dat  zorgvul-
dig wordt omgegaan met hun 
verhaal. Daarom richt het OM zich 
niet alleen op de infiltrant die zijn 
verhaal wil doen. Van der Burg: 
‘Maar vooral op de exfiltrant, die uit 
het criminele milieu wil stappen, en 
wiens verklaringen we goed kunnen 
gebruiken. Dat zijn ook vertegen-
woordigers uit die facilitaire bran-
ches, die erin getrokken zijn, mis-

Opleidingen
1977-1982 Nederlands Recht RU Leiden
1982-1984 Nederlandse Politieacademie
1997-1999  MPA-opleiding bij de 

Nederlandse Stichting 
Openbaar Bestuur,  
’s-Gravenhage

Werkervaring
1982-1990  Inspecteur en hoofdinspec-

teur van politie in Rotterdam
1990-2001  Officier van justitie te Breda, 

bij het LBOM/LP, en officier 
van justitie 1e klasse bij het 
LP en te Breda

2001-2004  Plaatsvervangend hoofdof-
ficier van justitie te Breda

2004-2014  Hoofdofficier van justitie te 
Middelburg, ’s-Hertogen-
bosch en van het Landelijk 
Parket

2014  Lid van het College van 
procureurs-generaal

Portefeuilles in College
Georganiseerde criminaliteit, 
Ondermijning,  Fraude, Milieu, Economie, 
Afpakken, Corruptie, Cybercrime &kin-
derporno, Internationale misdrijven, ZSM, 
HRM, Opsporing, Politie & BOA’s.

PROFIEL
GERRIT VAN DER BURG
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schien goed hebben verdiend aan die 
criminele contacten, maar het toch 
benauwd hebben gekregen.’ 

Angst
Van der Burg is ervan overtuigd dat de 
criminele samenwerkingsverbanden 
last hebben van de integrale aanpak. 
Dat heeft ook vervelende uitingsvor-
men, zoals het bedreigen van burge-
meesters. ‘Een burgemeester die zich 
samen met de gemeente krachtig 
manifesteert, kan daarmee te maken 
krijgen. We mogen niet pikken dat dat 
gebeurt en nemen elke bedreiging 
dan ook serieus. Het kan niet zo zijn 
dat mensen die het als hun taak zien 
de samenleving veiliger te maken of 
te houden, daarvoor worden bedreigd. 
Daarnaast gaan we in onze scenario’s 
van aanpak na wat de reactie zou 
kunnen zijn van criminelen. Maar we 
laten ons niet tegenhouden. Angst is 
een heel slechte raadgever.’  

Zo’n integrale aanpak vraagt om een 
goede informatie-uitwisseling tussen 
partners. En op dat terrein kan het 
beter, vindt hij. ‘Er is heel veel 
informatie  en er is zicht op, maar het 
kan echt nog beter. Wat je niet ziet, 
weet je ook niet, om maar eens te 
beginnen.’ Ook heeft het volgens hem 
met de verschillende systemen te 
maken waarmee wordt gewerkt. 
‘Daarmee wil ik het niet platslaan 
hoor en er wordt erg op geïnvesteerd. 
Het gaat al een stuk beter dan een 
aantal jaar geleden, maar het blijft 
lastig om de informatie-uitwisseling 
optimaal te krijgen.’

Van der Burg kan niet aangeven 
wanneer hij tevreden is over de 
aanpak van ondermijnende criminali-
teit. ‘Tevredenheid suggereert 
achterover leunen en daar is geen 
ruimte en plaats voor. We moeten 
steeds stappen blijven zetten in 
duurzame  bestrijding. Het is een 
kwestie van een lange adem waarin 
we met elkaar de slagaders van de 
criminele subculturen blijven dicht-
drukken. Het vangen van grote boeven 
blijft belangrijk, maar wel met een 
agenda. Wat wil je ermee bereiken?’ 

Daarom wordt de ene keer een 
speldenprik uitgedeeld, de andere 
keer iemand vervolgd na  langdurig 
onderzoek of  het leven zuur gemaakt 
door een fiscale aanpak. Celstraf 
hoort voor een crimineel bij de risico’s 
van het vak. Hij wordt harder getroffen 
als hij zijn vermogen kwijtraakt, 
daarom maakt het OM veel werk van 
afpakken, afpakken van geld, wonin-
gen, auto’s et cetera.

De bak in
Een fiscale aanpak is soms effectie-
ver, aldus Van der Burg. Ook is een 
schikking met een bedrijf of een 
(financiële) instelling soms effectie-
ver dan een langslepende rechtszaak. 
Niet iedereen heeft daar begrip voor. 
Er kan snel worden gedacht aan klas-
senjustitie, waarom kan zo’n bedrijf 
zijn straf afkopen en moet Jan met de 
pet de bak in? ‘Ik begrijp dat de 
samenleving dat soort beelden erbij 
heeft. Dat geeft ons de verantwoorde-
lijkheid om heel goed uit te leggen 

wat wij met die schikking willen 
bereiken, namelijk het hoogst 
haalbare maatschappelijk effect.’

‘In bepaalde zaken komen we daarom 
tot de conclusie dat we het maat-
schappelijk effect indringender, 
grondiger en sneller kunnen bereiken 
met een schikking dan met een 
rechtsgang. De veronderstelling dat 
we het rechtssysteem niet zouden 
willen belasten, klopt niet. Het gaat 
primair om het effect van die schik-
king. Daarin kun je bijvoorbeeld 
voorwaarden stellen die een rechter 
niet zo gedetailleerd kan opleggen, 
denk aan het regelen van een goede 
interne controle.’

Een van de voorwaarden bij een 
schikking is dat er altijd ruimhartig 
over wordt gepubliceerd. Volgens Van 
der Burg zijn er ook bedrijven die niet 
willen schikken. ‘Een bedrijf maakt 
zelf ook  een afweging. Wat kost het 
mij? Wat doet het met mijn imago als 
ik een slepende rechtsgang mee-
maak in de openbaarheid en wat is 
het risico dat er iets anders uitkomt 
als het gaat om de hoogte van de 
schikking? Maar er zijn ook situaties 
waarin het OM niet wil schikken hoor. 
Het is een selectieve inzet en daar 
zijn we  kritisch op.  Zelfverrijking 
heeft een grote ondermijnende 
invloed, daar hebben we veel aan-
dacht voor.’ 

het gaat om datgene 
wat risico’s voor de 
samenleving vormt
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BESTRIJDING 
ONDERMIJNING 

STEEDS BREDER

Een groep mannen. Vaak in de drugs. Die geweld niet schuwden.  Dat eenzijdig 
beeld van georganiseerde criminaliteit hebben politie en OM al lang verlaten.

TEKST MEIKE WILLEBRANDS   FOTO ANP/HOLLANDSE HOOGTE  
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In de nacht van 10 op 11 september 2012 werd een Turkse man in 
Tilburg met vijf kogels doorzeefd, maar overleefde wonderwel. 

Aanvankelijk richtte het onderzoek TGO Kapel van het parket 
Zeeland West-Brabant zich uitsluitend op dat schietincident, totdat 

gedurende het onderzoek de contouren van een Turkse criminele 
organisatie zichtbaar werden. 

De schietpartij in Tilburg had alles 
weg van een liquidatie. Daarom 
werd diezelfde nacht voor een TGO 
gekozen. ‘Het slachtoffer was een 

paar dagen niet aanspreekbaar, 
toen hij dat wel was hield hij zijn 
lippen stevig op elkaar. Voor ons een 
belangrijk signaal dat het slachtof-

fer in het criminele milieu ver-
keerde’, vertelt zaaksofficier Lucas 
van Delft. Dat vermoeden werd 
versterkt door alarmerende proces-
sen-verbaal van de Criminele 
Inlichtingen Eenheid (CIE) en 
Regionale Inlichtingen Dienst (RID). 
Daarin stond bijvoorbeeld dat de 
schietpartij in Tilburg was uitge-
voerd in opdracht van een zekere 
meneer X., leider van een geweld-

‘WIE DE GROEP DWARSBOOMDE WERD BESCHOTEN’

 De “bende” is, zo’n vijftien jaar 
geleden al weer, een “crimineel 
samenwerkingsverband” (CSV) gaan 
heten. ‘En het wordt steeds duidelij-
ker’, schreven OM en Politie deze 
zomer in hun “Verantwoording 
aanpak georganiseerde criminaliteit 
2013”, ‘dat veel van die CSV’s niet 
statisch zijn. Ze bestaan uit indivi-
duen die flexibel zijn en voortdurend 
van samenstelling, rolverdeling en 
werkterrein veranderen.’ Begrippen 
als facilitator en witte boorden 
nuanceren de simpele scheiding 
tussen boef en bovenwereld, tussen 
kopstukken en “keurige” helpers.
Verschillende werkterreinen. Dus is 
er naast aandacht voor drugs (als 
cocaïne, heroïne, XTC en hennep) 
aandacht ontstaan voor overige 
“prioritaire aandachtsgebieden”: 

Grensoverschrijdende mensenhandel 
en –smokkel. Financieel-
economische criminaliteit. 
Witwassen. Zware milieucriminali-
teit. Ideologisch gemotiveerde 
misdaad waaronder terrorisme. 
Handel in vuurwapens en explosie-
ven. En Hollandse Netwerken (de 
belangrijkste subjecten in de 
Nederlandse georganiseerde 
criminaliteit, en vaak betrokken bij 
levensdelicten).

Zoals “de” boevenbende niet bestaat, 
bestaat ook “het” boevenpakkers-
team niet meer. Renden officieren en 
rechercheurs vroeger met het 
Wetboek van strafrecht achter de 
bendes aan, tegenwoordig wordt de 
georganiseerde criminaliteit geïnte-
greerd bestreden. Rijksbreed worden 

bestuurlijke en fiscale instrumenten 
ingezet. Misdaad wordt niet alleen 
aangepakt, misdaadvermogen wordt 
afgepakt, criminaliteit “verstoord” en 
via barrières “tegengehouden”. 
Branches en logistieke knooppunten 
denken mee, om van kwetsbaar 
weerbaar te worden.
In 2009 gaven politie en OM nog aan, 
slechts twintig procent van de 
bekende CSV’s te kunnen aanpakken. 
Over 2013 konden politie en OM 
melden dat er tachtig procent meer 
CSV’s via projectmatige onderzoeken 
zijn opgepakt, een stijging die deels 
door een betere registratiediscipline 
kan worden verklaard. De volgende 
vier verhalen geven een beeld van 
hoe de georganiseerde criminaliteit 
en de aanpak ervan er in de praktijk 
uitzien. •••

01
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dadige, Turkse criminele organisa-
tie. Hij zou met zijn kompanen in 
Tilburg zijn neergestreken om op 
grote schaal af te persen en angst te 
zaaien. ‘X. deelde duidelijk de 
lakens uit. Diverse pogingen tot 
liquidaties en dreiging met geweld 
hadden grote impact op de veilig-
heidsgevoelens van de Turkse 
samenleving in Tilburg’, aldus Van 
Delft. De Turkse organisatie richtte 
zich op allerlei criminele activitei-
ten: handel in softdrugs, harddrugs, 
overvallen en afpersingen. 

Nieuwe strategie 
De officier vertelt dat de criminelen 
buitensporig geweld gebruikten om 
hun positie te beschermen. ‘Wie de 
groep dwarsboomde werd zonder 
pardon beschoten.' Het TGO-team 
werd aangevuld met rechercheurs 
van de Regionale Recherche Dienst 
van de politie Zeeland West-Brabant, 
om voldoende kennis en kunde op 
het gebied van zware criminaliteit 
aan boord te krijgen.
Het kersverse onderzoeksteam wist 
dat X. de grote baas was, maar hij 
zwierf tijdelijk rond in het buiten-
land. Bewijs tegen hem vergaren 
bleek een lastige missie. De officier 
besloot het roer om te gooien: ‘We 
wilden de hele organisatie in kaart 
te brengen. Daarom gingen we 
individuele zaken stapelen om zo 
veel mogelijk bewijs tegen alle 
personen uit de club verzamelen. Al 
die individuele feiten leidden 
uiteindelijk naar de modus operandi 
van de hele keten. Neem bijvoor-

beeld een verloren partij drugs. We 
zagen bij dat soort problemen 
meteen dat verschillende verdach-
ten elkaar belden, het probleem 
bespraken en tot een aanpak 
kwamen. Explosief geweld werd wel 
eerst met de grote baas overlegd.’
Het onderzoeksteam richtte zich 
naast de criminele organisatie ook 
nog steeds op het schietincident. Al 
snel kwamen gedurende het onder-
zoek nog twee schietincidenten 
boven water, waarbij twee mannen in 
de benen waren geschoten. Uit 
CIE-informatie bleek dat de Turkse 
man die in koelen bloede vijf keer 
beschoten was, verantwoordelijk 
werd gehouden voor een verloren 
partij drugs. ‘De zaak waarop de CIE 
vermoedelijk doelde wisten we boven 
water te krijgen. In Italië was een 
partij heroïne gepakt, de zwager van 
het Turkse slachtoffer zat daarvoor 
vast. Die partij rechercheerden we uit 
en een aantal leden van de organisa-
tie van X was er vermoedelijk bij 
betrokken. De heroïne moest van 
Turkije naar Nederland komen, maar 
werd in Italië onderschept’, aldus de 
zaaksofficier.

Gecontroleerd transport 
In samenwerking met Turkije werd 
tijdens het onderzoek ook een partij 
XTC gecontroleerd afgeleverd per 
auto van Nederland naar Turkije. 
‘Het transport leverde een extra 
strafbaar feit op en leidde tot een 
intensievere samenwerking met de 
autoriteiten in Turkije. Zij waren op 
hun grondgebied verantwoordelijk 

voor het pakken van de drugs en de 
verdachte en hadden daardoor ook 
een belang. Door Turkije actief bij 
het onderzoek te betrekken, verliep 
de samenwerking extra soepel.’ 
Binnenslands werd met de 
gemeente gekeken naar andere 
mogelijkheden dan enkel strafrech-
telijk optreden. Iets wat steeds 
vaker gebeurt. De officier vertelt dat 
met de gemeente Tilburg werd 
gezocht naar een bestuurlijke 
interventie, maar die mogelijkheden 
bleken er niet te zijn. De verdachten 
leefden in een gesloten wereld. Hen 
verstoren door vergunningen of 
uitkeringen in te trekken had 
daarom helaas geen zin.
De “klapdag” van TGO Kapel was 1 
oktober 2013. De hoofdverdachte 
werd in België aangehouden en 
uitgeleverd aan Nederland. Het 
strafdossier bevat inmiddels veertig 
zaaksdossiers en evenveel verdach-
ten. Vanwege de eerdergenoemde 
stapeltechniek zijn er veel verschil-
lende feiten: poging tot moord, 
afpersingen, hennepkweek, export 
van XTC, een criminele organisatie, 
vuurwapenbezit en bedreiging. De 
acht verdachten die de kern vormen 
zitten in voorlopige hechtenis. ‘De 
zaak tegen de hoofdverdachte wordt 
bewijstechnisch steeds sterker en 
naar verwachting zullen we deze 
succesvol vervolgen voor de drie 
schietincidenten, het leiden van een 
criminele organisatie, vuurwapen-
bezit en drugshandel’, zegt  
Van Delft.
Hij benadrukt het maatschappelijke 
belang. 'Wij wilden de angst onder 
de Turkse bevolking in Tilburg 
wegnemen. We hebben de CIE en 
RID daarom onlangs opnieuw de 
voelsprieten laten uitsteken. De rust 
leek op dat moment gelukkig 
wedergekeerd.’ De inhoudelijke 
behandeling start naar verwachting 
in 2015.

er heerste 
angst in Tilburg
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Honderdtienmiljoen euro, in zes jaar. Dat is de totale omzet van het 
illegale online gokimperium van drie hoofdverdachten uit het 

LP-FP onderzoek Rykiel. Ze worden er ook van verdacht de hoge 
gokopbrengsten via een schijnconstructie wit te wassen. Maar dit 

alles bereikte het trio niet alleen: facilitators uit de bovenwereld 
deinsden er niet voor terug om hen een handje te helpen. 

‘Aanleiding voor ons onderzoek 
waren CIE-verstrekkingen waaruit 
bleek dat mensen uit het zuiden van 
het land bakken met geld verdienden 
met een online gokimperium, waarbij 
het startkapitaal ook nog eens uit de 
hennep afkomstig zou zijn. De 
Zuid-Nederlandse hoofdverdachten 
waren dus vermoedelijk dubbel 
crimineel bezig’, zegt een LP-officier. 
Online gokken is illegaal in 
Nederland. De Kansspelautoriteit 
(Ksa), waarmee nauw is samenge-
werkt tijdens het onderzoek, kan het 
illegale gokken maar lastig bedwin-
gen. De handhaving richt zich 
daarom in eerste instantie op aanbie-
ders die zich op de Nederlandse 
markt richten. Wanneer je je netjes 
opgeeft als aanbieder en je niet op de 
Nederlandse markt richt, geeft de 
Ksa gokspelaanbieders een “com-
fortletter”. Dat gebeurt dus alleen 
als aanbieders geen Nederlandse 
internetextensie, Nederlandstalige 
webteksten en advertenties op de 
gokwebsite plaatsen. De verdachten 
uit het onderzoek Rykiel probeerden 
de Nederlandse Wet op Kansspelen 

(WoK) op geraffineerde wijze te 
ontlopen. ‘Om die comfortletter te 
krijgen hadden ze hun online 
casino’s op de buitenlandse markt 
gericht en de spelletjes in het Engels 
aangeboden. Maar zodra die brief op 
de mat lag, zetten de verdachten de 
website alsnog om in het 
Nederlands. Die markt leverde nog 
meer op. Maar ze hadden dus geen 
vergunning’, legt een FP-officier uit.

Consigliere 
Een advocate uit Alkmaar wordt ervan 
verdacht dat ze als een soort con-
sigliere (raadgever van een mafiabaas) 
behulpzaam was. Zij is naar eigen 
zeggen gespecialiseerd in de WoK en 
adviseerde de broers M.G., MA en S.F. 
‘Zij ondersteunde de verdachten met 
het opzetten van een internationale 
bedrijvenstructuur om net te doen 
alsof de gokspelen door buitenlandse 
bedrijven werden aangeboden. Erg 
vreemd natuurlijk dat zij, specialist op 
dit rechtsgebied, haar cliënten op die 
manier bijstond. De verdachten 
bouwden op basis van dat advies een 
fictieve, internationale bedrijvenstruc-

tuur om de Nederlandse wet en 
toezichthouder te omzeilen’, aldus de 
FP-officier. 
De omzet van 110 miljoen euro die de 
verdachten uit de kansspelen maakte, 
werd ook zogenaamd betaald aan de 
buitenlandse bedrijven gevestigd in 
Costa Rica en Cyprus. ‘Op die bedrijven 
werden katvangers gezet om de 
verdachten af te schermen, terwijl zij 
zelf feitelijk heer en meester waren. 
De verdachte advocate en een ver-
dachte belastingadviseur faciliteerden 
daarbij: ze hielpen de gokuitbaters om 
de schijnconstructie goed vorm te 
geven’, vertelt de LP-officier.
 
Schijnconstructie 
De verdachten wisten de gokop-
brengsten wit te wassen voordat de 
miljoenen binnenstroomden bij hun 
bedrijven. Spelers deden betalingen 
via payment service providers, 
waarvan een directeur samenwerkte 
met de verdachten. Zij konden 
rechtstreeks beschikken over de 
speltegoeden en winsten. Een 
moeilijk te doorgronden constructie 
ondersteunde het witwasbouwwerk. 
Het overgrote deel van het geld werd 
doorgeboekt naar een vennootschap, 
waar de internationale structuur als 
een kurk op dreef. In de financiële 
administratie van deze ‘kurkvennoot-
schap’ was niet zichtbaar dat de 
inkomsten verband hielden met 

ONLINE GOKIMPERIUM:  ÉÉN GROTE SCHIJNCONSTRUCTIE02
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Mensenhandelofficier van het parket 
Noord-Holland Erik Visser vertelt dat 
het OM de afgelopen jaren verschil-
lende opsporingsonderzoeken leidde 
gericht op seksuele uitbuiting op de 
Achterdam. ‘Daarnaast vingen 

instanties zoals de GGD, de Kamer 
van Koophandel en de 
Belastingdienst verontrustende 
signalen op tijdens hun werkzaam-
heden. Maar ook burgemeester van 
Alkmaar Piet Bruinooge maakt zich 

als bestuurder hard tegen uitbuiting 
in zijn stad. Bruinooge is lid van de 
Taskforce Mensenhandel. 
Geïnspireerd door vergelijkbare 
acties op de prostitutiegebieden in 
Eindhoven en Den Haag, wilde hij een 

ACTIE TELRAAM: PROSTITUEES MET RESPECT BEHANDELD

illegale online kansspelen en dus van 
misdrijf afkomstig waren. Vanuit de 
“kurkvennootschap” kwam het geld 
uiteindelijk via omwegen bij de 
verdachten terecht. De geldstromen 
gingen gepaard met valse, achteraf 
opgemaakte facturen, die de schijn 
moesten ophouden. ‘De verdachte 
advocate, de directeur van de 
payment service provider en de 
belastingadviseur waren de verdach-
ten behulpzaam om de schijncon-
structie vorm te geven.

Uit de lucht 
De drukbezochte goksites, met 85.000 
bezoeken per maand, zijn inmiddels 
allemaal uit de lucht gehaald. De 
FP-officier vertelt ook dat de gokkers 
helemaal geen eerlijke kans op winst 
hadden: uit de telefoontap bleek dat 

vaak maar deels of helemaal geen 
winst werd uitbetaald. De drie 
verdachten lieten het illegaal ver-
diende geld flink rollen. Zij leefden in 
kapitale villa’s en hadden peperdure 
bolides op het erf. Eén van hen liet 
zich zelfs thuis bedienen door een 
butler. De totale winst is voor de drie 
verdachten geraamd op 40 miljoen 
euro. ‘Dat bedrag proberen we 
volledig af te pakken. Op alles wat we 
konden vinden, zowel privé als 
zakelijk, is beslag gelegd’, zegt de LP 
officier. In totaal telt het onderzoek 
Rykiel ongeveer 25 verdachten. De 
drie hoofdverdachten worden vervolgd 
voor deelname aan een criminele 
organisatie, witwassen, de WoK-
overtreding en valsheid in geschrifte. 
De verdachte advocate en de belas-
tingadviseur zijn ook aangehouden. 

‘Het lastige aan facilitators is dat we 
moeten bewijzen dat ze de criminele 
diensten willens en wetens aanboden. 
De lijn tussen cliënten bijstaan en 
faciliteren is dun. 
Bovendien is er tot op heden maar 
weinig jurisprudentie. Mogelijk zien 
sommige verdachten niet eens in dat 
ze fout zitten.’ Het OM loopt bij de 
opsporing en vervolging in dit soort 
zaken aan tegen de reikwijdte van het 
verschoningsrecht waar het gaat om 
de fiscale en juridische adviespraktijk. 
‘De adviezen van de advocate vallen 
onder het verschoningsrecht, net als 
grote delen van de onroerendgoed-
transacties en handel in aandelen die 
de verdachten aan notarissen hadden 
opgedragen’, aldus de LP-officier.

Mensenhandel wordt niet 
getolereerd in Nederland. Dat 

statement stond centraal 
tijdens de Actie Telraam, een 

controleactie van de overheid bij 
het Alkmaarse prostitutiegebied 

de Achterdam. Enkele 
honderden politiemensen en 

controleurs werden op 15 april 
2013 op de been gezet in de 

Noord-Hollandse stad. Bij de 
grootschalige actiedag sloegen 
gemeente, het OM en politie de 
handen ineen in de strijd tegen 

uitbuiting. 

03
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dergelijke actie ook graag in zijn stad 
uitvoeren. Justitie en politie waren 
daarbij logische partners’, vertelt de 
officier. De drie partijen hadden een 
gezamenlijk doel: het tegengaan van 
misstanden in de prostitutiesector en 
het oppakken en opvangen van 
signalen van mensenhandel. 
De straat met raamprostitutie werd 
op 15 april volledig afgesloten. Een 
ieder die daar op dat moment 
aanwezig was werd aan de tand 
gevoeld. Maar de actie stond vooral in 
het teken van verkennende gesprek-
ken voeren met prostituees, in de hoop 
zo beter inzicht in de situatie op de 
Achterdam te krijgen. Ongeveer zestig 
dames werden opgevangen op het 
stadskantoor van Alkmaar. Daar gaf de 
politie tekst en uitleg. De dames 
kregen een hapje en drankje en 
mochten binnen een sigaretje roken. 
De reeds betaalde kamerhuur door de 
dames werd aan hen terugbetaald. 

SGBO-structuur 
De draaiboeken van de acties in 
Eindhoven en Den Haag lagen al klaar 
en vormden ook de basis voor de 
Actie Telraam. ‘Alleen in Alkmaar 
werd voor een Staf Grootschalig 
Bijzonder Optreden (SGBO) gekozen, 
waarbij de regio volledig de leiding 
had. Het Landelijk Parket en de 
Landelijke Eenheid stonden paraat 
omdat zij de nodige ervaring hadden 
met de twee eerdere acties. Maar de 
regio was eindverantwoordelijk voor 
de actie en dat pakte bijzonder goed 
uit’, vertelt LP-officier Lars Stempher. 
De regio nam zaken zoals de 
openbare orde, de logistieke 
organisatie en de controle van de 

werkkamers van de prostituees voor 
haar rekening. Het Landelijk Parket 
en de Landelijke Eenheid onder-
steunden op belangrijke punten. Zij 
leverden bijvoorbeeld rechercheurs 
die gecertificeerd waren om de 
prostituees te verhoren en stuurden 
de agenten ook aan. ‘In de kern 
bleef het wel een bestuurlijke actie. 
De agenten die meewerkten deden 
dit ook vanuit hun controletaak, en 
niet vanuit hun opsporingstaak. We 
wilden primair meer zicht krijgen in 
de werkomstandigheden van de 
prostituees. Daarom werden ook de 
werkkamers van de vrouwen 
bezocht in het kader van bestuur-
lijke controle. Puur om te kijken of 
aan de gestelde vergunningseisen 
werd voldaan. In alle gevallen was 
dat zo. De dames waren stuk voor 
stuk erg toegankelijk en behulp-
zaam bij dit onderzoek’, vertelt 
AP-officier Erik Visser. 

Strafrechtelijke onderzoeken 

Bij zowel het Landelijk Parket, als 
het parket Noord-Holland liepen 
ook al drie strafrechtelijke onder-
zoeken met betrekking tot uitbuiting 
van prostituees op de Achterdam. 
Daarom werden enkele werkkamers 
ook strafrechtelijk onderzocht 
tijdens de actiedag. Men zocht naar 
telefoons of documenten die op 
onvrijwilligheid konden duiden. ‘Er 
werd niets opvallends gevonden. We 
gebruikten de actiedag ook om twee 
aanhoudingen in de strafrechtelijke 
onderzoeken te verrichten’, vertelt 
officier Visser. 
Beide verdachten die werden 
aangehouden moesten zich voor de 

rechter verantwoorden. In de zaak 
van het parket Noord-Holland kwam 
het tot een veroordeling. Bij het LP 
werd het een vrijspraak. ‘Allebei de 
zaken dienen momenteel in hoger 
beroep. De man die veroordeeld 
werd, stond terecht voor mensen-
handel en dreiging met geweld. De 
rechter kwam tot zestien maanden 
cel, tegen een eis van achttien 
maanden. De prostituee in kwestie 
bleef zelf ontkennen dat ze was 
uitgebuit. Maar uit tapgesprekken 
en verklaringen van haar collega’s 
bleek wel degelijk dat ze slachtoffer 
was van uitbuiting’, zegt de 
AP-officier Visser. 

In eerste instantie leek er strafrech-
telijk en bestuurlijk weinig voortge-
komen uit de actiedag. Later bleek 
hoe belangrijk het signaal van de 
overheid was. Na Actie Telraam 
deed een prostituee die met een 
rechercheur had gesproken alsnog 
aangifte. ‘Ze was al eens eerder 
gehoord als getuige in een uitbui-
tingszaak. Mede door deze actie is 
zij die situatie en haar eigen situatie 
toch anders gaan beoordelen. Ze 
zocht de politie alsnog op, en die 
informatie was weer nuttig voor het 
onderzoek waar ze getuige in was. 
De prostituees weten nu dat ze in 
beeld zijn en met respect behandeld 
worden door de overheid. Met deze 
actie lieten we zien dat we de juiste 
samenwerking zoeken. Daarbij is 
soms een bestuurlijk optreden het 
beste instrument, in andere gevallen 
is dat juist strafrechtelijk, of fiscaal 
optreden’, aldus de AP-officier. 

‘We laten als overheid zien dat we 
controleren en alert zijn,' zeggen 
beide officieren. 'OM en politie 
kunnen met informatie uit de 
opsporingsonderzoeken het bestuur 
ook bewuster maken van misstan-
den in de prostitutie.’

na de actie deed een 
prostituee alsnog aangifte
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“Fiscaal vampirisme”, daar heeft internationaal topfiscalist  
P. v.d. P. zich volgens twee FP-officieren van justitie schuldig aan 

gemaakt. Samen met zijn echtgenote en met huisvriend D.R. 
bedacht de fiscaal expert geraffineerde schijnconstructies 

waarmee hij de belastingdienst voor miljoenen oplichtte. 

De Haagse rechtbank trok in 2013 
vijf zittingsdagen uit voor de inhou-
delijke behandeling van de complexe 
belastingfraudezaak. V.d. P. stond 
terecht voor het leiding geven aan 
een criminele organisatie die zich 
bezighield met belastingfraude, 
witwassen en valsheid in geschrifte. 
De officieren zagen hem als het 
brein achter de schijnconstructies. 
V.d. P. was jaren als een vis in het 
water in de fiscale wereld. Hij 
werkte als fiscaal jurist voor 
gerenommeerde kantoren. 
Uiteindelijk begon V.d. P. voor 
zichzelf met een financieel dienst-
verleningsbedrijf in Londen. Dat 
bedrijf hield ook in Gouda een aantal 
vennootschappen in beheer. B. BV 
was daar een van en die kwam 
uitvoerig aan bod in de Haagse 
rechtbank. 

Verzonnen verliezen 
Door een controle van de belasting-

dienst in 2009 kwam de zaak aan het 
rollen. De belastingdienst deed een 
boekenonderzoek naar de vennoot-
schap Holding V., aangekocht door 
V.d. P.’s B. BV. Het leek in eerste 
instantie alsof winsten uit het 
lopende boekjaar nog datzelfde jaar 
gecompenseerd werden door 
verliezen die de vennootschap leed 
met derivatentransacties (beleg-
gingsinstrumenten die waarde 
ontlenen aan de waarde van een 
ander goed, in dit geval aandelen). 
Maar schijn bedriegt. De fiscus 
ontdekte dat er rond de derivaten-
transacties geen echte geldstromen 
te vinden waren. Verder onderzoek 
wees uit dat B. BV meer vennoot-
schappen had overgenomen waarin 
later met valse derivatentransacties 
werd gewerkt. De verdenking bleek 
serieus genoeg om een strafrechte-
lijk onderzoek te starten, vonden 
Belastingdienst, FIOD en OM. ‘V.d. P. 
en zijn echtgenote woonden in 

Engeland. Op ons verzoek deden 
Britse rechercheurs doorzoekingen 
in hun woning in Londen. Het 
echtpaar zelf werd drie maanden 
later uitgeleverd aan Nederland. V.d. 
P. tekende zowel in Nederland als in 
Engeland waar mogelijk bezwaar of 
beroep aan tegen beslissingen. 
Gelukkig verwierpen zowel de 
Nederlandse als de Engelse rechters 
uiteindelijk zijn bezwaren. V.d. P. 
schaakte op meerdere borden 
tegelijk met de Belastingdienst, de 
FIOD, de buitenlandse autoriteiten en 
ons. Het was dus van groot belang 
elkaar goed op de hoogte te houden 
van afspraken en standpunten’, zo 
vertellen de FP-officieren.

“Fiscaal vampirisme” was het 
sleutelbegrip in het requisitoir van de 
FP-officieren. Ze gingen uitgebreid in 
op de verdenkingen tegen de uiterst 
intelligente criminelen. ‘Van 2006 tot 
2008 kocht de organisatie steeds aan 
het einde van het jaar kasgeldven-
nootschappen, tien in totaal. 
Kasgeldvennootschappen zijn ven-
nootschappen waar alleen nog een 
belastingclaim in zit en contant geld 
om die claim te voldoen. Zo’n claim is 

TOPFISCALIST OPEREERDE ALS “FISCAAL VAMPIER” 04
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het resultaat van bijvoorbeeld de 
verkoop of liquidatie van een onderne-
ming. De eigenaar van zo’n kasgeld-
vennootschap kan er voor kiezen de 
vennootschap te verkopen aan iemand 
die ook andere ondernemingen heeft’, 
vertellen de officieren. Diegene kan 
vervolgens zijn eigen verliezen in die 
kasgeldvennootschap laten stromen, 
waardoor de winst van dat boekjaar 
verdwijnt. Daardoor hoeft er nauwe-
lijks belasting betaald te worden en 
valt de geserveerde cash dus vrij. V.d. 
P. zag als kenner grote kansen in die 
handel. In de tien kasvennootschap-
pen die hij bezat zat maar liefst 38 
miljoen euro aan winsten waarover 
nog ongeveer 8,5 miljoen euro 
belasting betaald moest worden. “Dat 
ga je toch niet betalen?” zal hij 
gedacht hebben. 

Boekhoudkundig trucje
Dat deed V.d. P. dus ook niet. Hij ging 
met de tien vennootschappen 
omvangrijke derivatentransacties aan. 
Daar was grof geld voor nodig, veel 
meer dan in de vennootschappen zat. 
Daarover beschikte hij niet, maar daar 
hadden hij en zijn partner in crime 
D.R. een list op gevonden: ze gaven 
promissory notes uit, een schuldbe-
kentenis. Daarop verklaarden zij over 
en weer honderden miljoenen aan 
elkaar verschuldigd te zijn. Zonder dat 
ze over het geld beschikten om ooit 
aan die belofte te voldoen. Een 
boekhoudkundig trucje. ‘Die promis-
sory notes waren niet meer dan 
Monopoly-geld’, schetsen de officie-
ren. De wederpartijen leken op papier 

ook onafhankelijk, maar waren 
eigenlijk gewoon in handen van vriend 
R. De specialisten V.d. P. en zijn 
echtgenote gaven R. daarbij de nodige 
instructies. 

Schijnconstructie 
Op papier hadden de verdachten nu 
geld gecreëerd om transacties van 
honderden miljoenen aan te gaan. 
Daarmee kochten ze aandelen waarbij 
ze tegengestelde posities innamen: 
bij het ene pakket werd winst 
gemaakt als het aandeel steeg en bij 
het andere als het aandeel daalde. In 
totaal was er daarom nauwelijks 
sprake van verlies of winst. ‘Dit leek 
niet zakelijk, maar was slim’, zegt een 
van de zaaksofficieren. ‘De derivaten-
contracten werden vaak aan het einde 
van een boekjaar afgesloten. De 

contracten liepen in het begin van het 
boekjaar, in januari, weer af. Een 
ondernemer kan tot op zekere hoogte 
zelf kiezen in welk boekjaar hij zijn 
winst of verlies wil nemen. De 
verliezen uit derivaten lieten de 
verdachten vallen in het boekjaar 
waarin de kasgeldvennootschap was 
aangekocht. Op die manier kon de 
kasgeldvennootschap dus altijd een 
verlies presenteren in het aankoop-
jaar, hoe de koersen ook zouden 
bewegen’, zeggen de officieren. 
Duidelijk was dat R. in die schijncon-
structie geen onafhankelijk handelaar 
was. ‘Waarom zou hij anders miljoe-
nen transacties met zijn vriend V.d. P. 
aangaan als hij wist dat deze alleen 
maar verlies wilde maken? Bovendien 

deed hij alleen zaken met V.d.P.’
De officieren dachten voldoende 
bewijs te hebben, ook al hadden de 
verdachten voor een keurige papert-
rail gezorgd, die de indruk wekte dat 
er sprake was van een integere en 
professionele organisatie. ‘De 
structuur duidde op lef en intelligen-
tie, maar ging helaas ten koste van de 
schatkist’, aldus de officieren. De 
verdediging van het trio bepleitte in de 
Haagse rechtbank dat de verdachten 
binnen de grenzen van de fiscale 
wetgeving handelden. Van schijncon-
structies was geen sprake. 
De rechtbank ging daar niet in mee: 
‘De verliezen die het trio in de 
vennootschappen presenteerden 
ontbeerden de economische reali-
teit.’ Volgens de rechters was op 
papier vermogen gemaakt door over 
en weer te verklaren dat de vennoot-
schappen elkaar een bedrag ver-
schuldigd zouden zijn. ‘Deze vorde-
ringen over en weer werden als 
vermogen ingezet om een derde 
vennootschap van kapitaal te 
voorzien en zo in staat te stellen om 
grote derivatentransacties aan te 
gaan’, oordeelde de rechtbank. De 
rechtbank vonniste conform de 
OM-eis en legde de topfiscalist een 
gevangenisstraf op van vier jaar. De 
rechters namen hem kwalijk dat hij 
als fiscaal expert drommels goed 
wist waar hij mee bezig was. D.R. 
kreeg twee jaar gevangenisstraf. Met 
de vrouw van V.d. P. is om gezond-
heidsredenen een schikking getrof-
fen. De frauduleuze vennootschap-
pen kregen ieder een boete van 
300.000 euro opgelegd. De officieren 
waren tevreden met de uitspraak. 
‘De rechtbank nam onze eis en 
onderbouwing vrijwel geheel over.’
De verdachten hebben hoger beroep 
ingesteld. Naar verwachting zal de 
behandeling daarvan niet voor 2015 
beginnen. 

de verdachten zorgden 
voor een paper trail
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 Midden in de nacht wakker worden, en dan de slaap 
niet meer kunnen vatten. In de tijd dat de Haagse 
advocaat-generaal Els Kole werkte aan de zaak-Anneke 
van der Stap, gebeurde dat wel eens. ‘Ron P, de ver-
dachte, vond ik echt een enge man. En het was zo’n groot 
onderzoek, en zo’n naar feit.’ De AG, die werk en privé 
doorgaans goed weet te scheiden huivert in haar Haagse 
werkkamer. ‘Ik heb zelf kinderen die soms laat nog op 
pad zijn, en dan denk ik: stel dat mijn dochter…’ 

Als klein kind werd Anneke geadopteerd vanuit 
Indonesië, en in Rijswijk bij de familie Van der Stap 
opgenomen. Anneke tekende graag, studeerde en had 
een vriendenkring. Toen ze 21 was, overleed haar 
moeder na een lang ziekteproces. Anneke had veel in de 
verzorging van haar moeder betekend. Daarna pakte ze 
de draad van het leven weer op. Eind juli 2005 zou 
Anneke met haar familie naar Indonesië teruggaan;  
de vaccinaties had ze al gehaald.
Ze zal de reis niet maken.

‘Op 12 juli 2005 werd mijnheer Van der Stap ’s ochtends 
om een uur of tien gebeld door de HEMA in Rijswijk.’ Zo 
start Els Kole begin juli 2014 haar requisitoir in een 
zitting voor het gerechtshof. ‘Hem werd gevraagd waar 
zijn dochter Anneke bleef. Zij had die ochtend op haar 
werk moeten verschijnen. De heer Van der Stap wist dat 
zijn 22-jarige dochter de vorige avond laat uit Enschede 

had moeten komen, en was er van uitgegaan dat zij die 
ochtend vroeg gewoon naar haar werk was gegaan. Maar 
dat was dus niet zo. Vroeg in de avond meldt hij zich bij 
de politie, die daarop een vermissingsonderzoek start. Er 
is dan geen enkel teken van leven meer van Anneke. Ook 
de dagen daarna niet. Tien dagen later wordt Anneke van 
der Stap dood gevonden in de bosjes bij het Rijswijkse 
Jaagpad langs de Vliet, ruim vijf meter van de weg af. 
Tussen de Tinbergenstraat en de Limpergerstraat, 
ongeveer achthonderd meter vanaf haar woning.’

Levenslang geëist
Direct is duidelijk dat er sprake is van een misdrijf. 
Vanwege de plek, en ook vanwege de manier waarop het 
ontzielde lichaam wordt aangetroffen. In een tegenna-
tuurlijke houding, haar bril beschadigd en haar kapotte 
rok naar boven geschoven.

Maar uitgebreid onderzoek levert jarenlang niets op. Na 
een review, en nadat Ron P. is aangehouden als ver-
dachte in de Puttense moordzaak, wordt aan de zaak 
opnieuw jaren gewerkt. Tijdens zijn detentie heeft P. aan 
verschillende gedetineerden laten doorschemeren meer 
van de zaak te weten. Bovendien bleek P. over spullen 
van Anneke te beschikken. Zoals een bankpas van 
Anneke waarmee hij in de bewuste nacht van 11 op 12 juli 
2005 chipt. Dat wordt vastgelegd door een camera bij een 
Schevenings benzinestation.

soms

ik red het niet
AG ELS KOLE OVER DE ZAAK-ANNEKE VAN DER STAP

Jarenlang blijft de dood van Anneke van der Stap onopgehelderd. Als eindelijk 
verdachte Ron P. in beeld komt, wordt hij door de rechtbank vrijgesproken. In hoger 

beroep doet advocaat-generaal Els Kole de zaak. Zij blikt terug op haar zaak.

dacht ik:

hoorde je
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de stilte

na de 
uitspraak

hoorde je
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Maar op 28 september 2012 spreekt de rechtbank Ron P. 
vrij van de moord/doodslag (en veroordeelt hem enkel 
voor bezit van kinderporno). Het OM had levenslang 
geëist. Tegen de uitspraak gaan verdachte en OM in 
hoger beroep. Met Els Kole als zaaks-AG.

Het is een lastige zaak: ‘We hadden een zwijgende en 
liegende verdachte, er waren geen getuigen van het 
misdrijf, en er was geen spoortje DNA van P. aangetrof-
fen op het lichaam van Anneke. Haar lichaam had tien 
dagen buiten gelegen en was al zwaar in ontbinding op 
een manier die alle DNA-sporen kapot maakte.’ 
Wekenlang bestudeert Kole het pleidooi van P.’s advo-
caat. ‘Die honderdtwintig pagina’s heb ik uitgevlooid. En 
soms dacht ik: ik ga het niet redden. Van de twaalf 
maanden die ik aan de zaak werkte, heb ik acht maanden 
gedacht: hoe kan ik in hoger beroep toch een succesvol 
requisitoir maken. Want het requisitoir van officier Tineke 
Kamps, dat was een knalgoed verhaal. Ik heb nooit 
gedacht dat de verdachte het niet gedaan zou hebben. 
Als ik van zijn onschuld overtuigd was geraakt, was ik 
niet tegen mijn geweten in gaan rekwireren.’

Dat tunnelvisie Kole en haar team bepaald niet verweten 
kan worden, blijkt uit haar requisitoir. Alle alternatieve 
scenario’s die de verdediging van P. had opgeworpen, 
heeft ze aan de hand van het dossier doorgenomen en 
weerlegd. Anneke die een eerdere trein zou hebben 
genomen? Anneke die lastig zou zijn gevallen op station 
Amersfoort? Die haar bagage tijdens de treinreis kwijt 
zou zijn geraakt? De verdachte die om half een ’s nachts 
niet in de omgeving van Den Haag/Rijswijk zou kunnen 
zijn geweest? Iemand anders die Anneke zou hebben 
omgebracht? Kole concludeert: “geen aanwijzingen 
voor”; “hoogst onwaarschijnlijk”; “klinkklare onzin”.

Twijfel
Het bewijs voor moord zat in het dossier, meende Kole. 
Het ging er “alleen” om een constructie neer te leggen 

die het hof kon overnemen. Bovendien komt Kole met 
een andere “juridische visie” dan de rechtbank eerder 
deed. ‘De rechtbank hechtte er veel gewicht aan dat de 
doodsoorzaak anatomisch, dus forensisch-technisch, 
niet vastgesteld is kunnen worden. Daar begon voor de 
rechtbank de twijfel. Ook al was het voor de rechtbank 
wel duidelijk dat Anneke door een misdrijf om het leven 
is gekomen, en vond de rechtbank het heel raar dat de 
verdachte die spullen van Anneke had. Maar wat het OM 
naar voren bracht vond de rechtbank niet voldoende. Dat 
moest ik aan zien te pakken.’

De AG bestudeert tal van zaken van levensberoving 
waarbij aan het lichaam van slachtoffers niet was op te 
maken welke dodelijke handelingen er precies waren 
uitgevoerd, maar waarbij het toch tot een veroordeling 
kwam. Acht van die zaken, (waaronder het “Maasmeisje” 
en de Arnhemse zaak “Moord zonder lijk”) bespreekt ze 
in een bijlage bij haar requisitoir. ‘In al die gevallen moet 
je het als OM hebben van de “redeneringen eromheen”. 
In de zaak-Van der Stap wisten, en weten, we nog steeds 
veel dingen niet zeker. We weten dat Anneke om twaalf 
uur ’s nachts aankwam op Den Haag CS. En we weten dat 
ze is gevonden. We hadden een verdachte die niet 
verklaarde, of loog. Dat had hij ook in de Puttense 
moordzaak gedaan terwijl hij toen wist dat er mannen 
onschuldig vast zaten.’
‘Aan de andere kant, we hadden ook heel veel bewijsma-
teriaal wél. De verdachte bleek na de dood van Anne haar 
harde schijf, usb-stick, telefoon en bankpas te gebruiken 
– ja, dat was superstom.’

Kneep
Kole brainstormt met het opsporingsteam. ‘We hebben 
toen besloten om getuige Van H. die met P. in detentie 
zat, samen met deskundigen te laten komen op zitting. 
Dat leidt ertoe dat de getuige verklaart en uitbeeldt wat 
Ron P. hem had verteld en voorgedaan: P. kneep het 
slachtoffer en kneep dóór. ‘In zijn bus’, zegt Van H., ‘heeft 
hij haar gewurgd. Met zijn duimen. Hij had haar van 
achteren vast, in de nekwervel. (…) De kracht die hij dan 
zet, dat laat hij dan ook op zijn gezicht zien: in zijn 
verbeelding is hij dan nog steeds aan het knijpen. Die 
gezichtsuitdrukking van hem kan jij niet op papier 
krijgen. Ze spartelde tegen. En op een gegeven moment 
wordt ze heel zwaar. Dan houdt hij haar nog langer vast. 
Hij is op zijn knieën gegaan. Zij leunt als het ware 
achterover. Hij is op zijn knieën gegaan en heeft haar nog 
een tijdje vastgehouden.’

we hadden 
een zwijgende 

verdachte
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Deskundigen verklaren daarop voor het hof dat het 
mogelijk is om iemand op die manier om het leven te 
brengen. En dat wurgen een manier van doden is die 
relatief vaak voorkomt bij seksuele delicten.
Van H. was slechts een van de getuigen tegenover wie P. 
zichzelf in meerdere of mindere mate had belast. Voor de 
rechtbank hadden die van-horen-zeggen verklaringen 
eerder niet voldoende gewicht in de schaal gelegd.
Kole: ‘Maar alle getuigen verklaarden consequent, valide 
en betrouwbaar, ook op vragen van de verdediging. En 
hun verklaringen spoorden met de vastgestelde feiten in 
het opsporingsonderzoek.’

Benzinestation
Uiteindelijk houdt Els Kole het hof een uitvoerige bewijs-
constructie voor, die ze samenbalt tot 25 kernpunten op 
drie pagina’s van haar requisitoir. Vijf punten daaruit:
Punt 4: Bij sectie, radiologisch onderzoek en nader 
pathologisch onderzoek is een enkele aanwijzing voor 
geweld door wurging of strangulatie aangetroffen.
Punt 5: Vaststaat dat de verdachte regelmatig op de plek 
kwam waar het lichaam van Anneke is gevonden: het was 
namelijk zijn visstek, en hij had vlak daarbij gewerkt.
Punt 9: Annekes telefoon maakte op 12 juli om 2.15 uur 
contact met een zendmast in Scheveningen.
Punt 10: Verdachte gebruikt 20 minuten later, om 2.35 
uur, de bankpas van Anneke van der Stap, en weer tien 
minuten laten nog een keer. Op camerabeelden is te zien 
dat hij “chipt” voor de aankoop van een broodje en een 
ijsje bij een benzinestation in Scheveningen. 
Punt 20: Tegen een getuige/medegedetineerde heeft 
verdachte juli 2010 (toen hij vastzat wegens de verden-
king van de moord op Christel Ambrosius) onder meer 
verklaard dat hij merkte dat zij een maandverbandje 
droeg en schaamhaar had. Dat zijn feiten die kloppen 
met de tactische bevindingen en die niet eerder in de 
media bekend waren.  

Opwelling
Levensberoving door Ron P. acht de AG bewezen. Maar is 
het doodslag? Of moord? ‘Voor moord moet je bewijzen 
dat niet “slechts” sprake was van een opwelling waarin 
het misdrijf werd gepleegd, maar dat voorbedachte raad 
meespeelde. P. heeft een áántal beslissingen genomen. 
Een aantal handelingen uitgevoerd. Dat moet langere tijd 
geduurd hebben. De verwurging op de manier zoals 
getuige Van H. daarover verklaart, is alleen dodelijk als 
dat langere tijd, minuten, duurt. Al die tijd had hij zich 
kunnen bezinnen en de gevolgen van zijn handelingen 
kunnen overzien. Dat geldt des te sterker nu rechtbank 

Zutphen, in de vergelijkbare zaak van Christel Ambrosius, 
voorbedachte raad van P. al bewezen had verklaard.’
15 juli 2014 spreekt het hof zijn arrest uit. Het acht 
levensberoving door P. bewezen.
Kole: ‘Nooit zal ik het moment vergeten dat het hof 
uitsprak dat het de doodslag bewezen verklaarde. Dat 
was de bevestiging van wat we al jaren dachten. Je 
hoorde toen de stilte. Ik heb me op de zitting ingetogen 
gedragen, maar van binnen sprong ik meters hoog: het is 
gelukt! Hij is het wel, de dader van de Rijswijkse zaak! 
Nee, dat is niet “mijn” succes. Zo heeft Tineke Kamps (de 
officier in eerste aanleg die nu op Sint Maarten werkt, 
red) gigantisch meegedaan. Tineke bleef meedenken en 
sparren over de zaak. Het “succes” ligt net zo zeer bij het 
team dat maar mee bleef denken en bij mijn collega’s die 
mijn gedachtenvorming hebben aangescherpt. En bij 
mijn teamleider, Lisan Wösten, altijd stand-by, een soort 
van buddy, super betrokken: heel belangrijk in zo’n zaak. 
Of misschien lag het wel aan P.’s advocaat, die tot mijn 
verbazing nagenoeg exact dezelfde pleitnota voorlas als 
hij in eerste aanleg had gedaan...’

Teleurstelling is er ook. Moord acht het hof niet bewezen. 
Ook bij meerdere opeenvolgende bewezen handelingen 
kan, zo redeneert het hof, nog steeds sprake zijn van 
handelen uit een opwelling. Daarom kan “levenslang” 
hier niet worden opgelegd. Ook een lange tijdelijke 
vrijheidsstraf is niet meer mogelijk. In beginsel kon P. 
veroordeeld worden tot een maximale gevangenisstraf 
van 20 jaar. Maar hij was op 17 september 2013 al 
onherroepelijk veroordeeld voor moord op en verkrach-
ting van Christel Ambrosius. De feiten waarvoor hij nu 
veroordeeld wordt, vonden plaats vóór die veroordeling. 
Volgens de wet moet het hof dan rekening houden met de 
straf die toen aan de verdachte is opgelegd (15 jaar en 6 
maanden). Daardoor kan het hof geen hogere straf 
opleggen dan 4 jaar en 6 maanden. Die straf legt het hof 
ook op. Het kabinet heeft overigens een wetsvoorstel ter 
advies naar de Raad van State gestuurd, waarin de 
rechter bij "meerdaadse samenloop" ruimere mogelijk-
heden heeft om een passende straf op te leggen.
De verdachte is inmiddels in cassatie gegaan bij de Hoge 
Raad. Het OM niet. ‘Juridisch-technisch was dat niet 
haalbaar. Het hof heeft de vrijspraak van de voorbedachte 
raad goed gemotiveerd in het juiste juridische kader. De 
Hoge Raad toetst niet op de feiten.’

‘Wat overblijft is een dubbel gevoel. Een succes voor het 
OM. Én een domper als het gaat om de strafmaat en de 
beperkingen van de wet.’ 
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 19 Schietincidenten

De Rijksrecherche heeft in de eerste helft van 2014 onderzoek gedaan naar 
19 schietincidenten waarbij politiefunctionarissen in de uitoefening van hun 
functie gebruik hebben gemaakt van het vuurwapen.

Bij die 19 schietincidenten vielen in 
totaal 17 gewonden en 2 dodelijke 
slachtoffers. In deze beide gevallen 
was sprake van zelfmoord, zij zijn niet 
overleden aan kogels uit een politie-
vuurwapen. Alle gevallen van vuurwa-
pengebruik door politiefunctionaris-
sen met ernstig letsel of dood tot 

gevolg worden door de Rijksrecherche 
onderzocht. Onder het directe gezag 
en beheer van het College van 
procureurs-generaal, de landelijke 
leiding van het OM, verricht de 
Rijksrecherche met distantie onpartij-
dig onderzoek. Als de Rijksrecherche 
het feitenonderzoek heeft afgerond 

wordt het aan het OM gezonden. De 
officier van justitie beslist op basis van 
het feitenonderzoek over de rechtma-
tigheid van het vuurwapengebruik. 

 Daling criminaliteit zet door   
In vergelijking met de cijfers over het eerste half jaar van 2013 zet de daling van 
de geregistreerde  criminaliteit in het eerste half jaar van 2014 verder door. 

Het aantal geregistreerde misdrijven 
in Nederland (exclusief verkeerszaken) 
daalde met 4%, van 535.000 naar bijna 
510.000. De politie handelde ruim 
155.000 verdachten af: door hen over 
te dragen aan het Openbaar Ministerie, 
door een boete uit te schrijven of door 
te verwijzen naar Bureau Halt. Het 
oplossingspercentage is met 28% 
vrijwel gelijk gebleven.

In de eerste helft van 2014 waren er 
bijna 700 overvallen. Dat is een daling 
van 25% ten opzichte van het aantal in 
de eerste helft van 2013 (900). Het 
aantal straatroven daalde van 3.400 
naar ca. 2.900: min 16%.
De politie registreerde ruim 36.000 
inbraken (inclusief pogingen). 
Daarmee daalde het aantal woningin-

braken met 16%. Diefstal uit en 
inbraak in kelderboxen, garages, 
schuren en tuinhuizen nam af met 4% 
(van 11.800 naar 11.400). Diefstal en 
inbraak bij bedrijven en instellingen 
daalden met 12% (van 18.700 naar 
afgerond 16.500). Bij drugs- en 
wapenhandel is ook een daling te 
zien: respectievelijk 6% (van bijna 
7.600 naar ruim 7.100) en 9% (van 
2.900 naar 2.600). Het aantal 
geweldsmisdrijven zoals bedreiging, 
mishandeling en openlijk geweld 
tegen personen daalde licht met 3% 
(van 46.400 naar 45.100). Het zakken-
rollen neemt af: van ca. 20.700 naar 
bijna 17.000 (daling 18%).

De diefstal van motorvoertuigen 
daalde met 2% (van een kleine 8.300 

naar bijna 8.100). De daling van het 
aantal diefstallen uit motorvoertuigen 
viel hoger uit: 9% (van 48.300 naar 
44.200). Diefstal van bromfietsen, 
snorfietsen en gewone fietsen steeg 
van 56.100 naar 62.100 (11%). 
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 Meer vervolghulp voor slachtoffers   

Het afgelopen jaar heeft Slachtofferhulp Nederland twintig procent meer 
slachtoffers vervolghulp geboden dan in 2012. Dat staat in het jaarbericht 2013.

In totaal ontving Slachtofferhulp 
Nederland in 2013 de gegevens van 
225.866 slachtoffers, getuigen en 
betrokkenen. 63.066 Mensen maakten 
in dat jaar gebruik van de emotionele 
en praktische ondersteuning. Dat is 
9% meer dan in 2012. 
Slachtofferhulp Nederland verleent 
naast de praktische en emotionele 
ondersteuning ook juridische 
ondersteuning. In 2013 hielp de 
organisatie 19.286 slachtoffers of 
nabestaanden bij het verhalen van 
schade, dat is een stijging van 7% 
ten opzichte van 2012. Bij het 

opstellen van de schriftelijke 
slachtofferverklaring of het voorbe-
reiden op het spreekrecht zijn 4.551 
slachtoffers of nabestaanden 
geholpen. Dat is een stijging van 3%. 
Minder slachtoffers hadden in 2013 
behoefte aan informatie of begelei-
ding bij het strafproces. Een daling 
van 9% naar 6.875 slachtoffers en 
nabestaanden.
Dankzij de landelijke invoering van 
ZSM benaderde Slachtofferhulp 
Nederland verleden jaar bijna 13.000 
slachtoffers van veelvoorkomende en 
eenvoudige misdrijven. Bij 2800 

zaken maakten de juridisch mede-
werkers een schade-inventarisatie. 
Ook verwees Slachtofferhulp 
Nederland in 2013 veel meer door 
dan de jaren daarvoor. 14.300 
Mensen zijn doorverwezen naar 
bijvoorbeeld maatschappelijk werk, 
een huisarts of een Steunpunt 
Huiselijk Geweld. 

 Advocaten geven parket Limburg tips en tops  

Parket Limburg is beter bereikbaar 
geworden. Daarnaast handelt het 
Klant Contact Centrum van het parket 
vragen en verzoeken vriendelijk en 
adequaat af. En het parket verstrekt 
stukken tegenwoordig sneller. Die 
complimenten kreeg het Zuidelijkste 
parket op 27 juni 2014 toegeworpen 
tijdens een bijeenkomst die het op 27 
juni 2014 organiseerde voor advoca-
ten. Behalve lof kreeg het parket ook 
verbeterpunten aangereikt van de 
veertig strafpleiters die naar het OM 
waren gekomen. Zo kan OM Limburg 
de verstrekking van afschriften aan 
advocaten verbeteren, evenals de 

logistiek van de zittingsvoorbereiding 
richting advocaten. Ook de afhande-
ling van het beslag kan nog beter.

Hoofdofficier Roger Bos toonde zich 
blij met alle ontvangen “tips” en 
“tops” van advocaten. ‘Want ook 
eerdere feedback van de advocatuur, 
vooral ook via het Klant Contact 
Centrum, heeft al geleid tot aanpas-
singen en goede resultaten.’ Bos 
benadrukte daarnaast het belang van 
een goede relatie tussen OM en 
advocatuur: ‘Inhoud is heel belangrijk, 
maar relatie gaat vaak voor inhoud.’
Parket Limburg wil doorgaan met de 

ingezette toenadering, concludeerde 
hoofdofficier Bos na afloop. Zo 
organiseert OM Limburg dit najaar 
voor de advocatuur een bezoek aan 
ZSM. En eind 2014 komt een vervolg-
bijeenkomst waarin het parket 
advocaten informeert hoe hun inbreng 
is opgepakt. De advocatuur toonde 
zich tevreden met de geboden kijk in 
de Limburgse OM-keuken. Over en 
weer bleek die tot meer begrip te 
hebben geleid. Informeel werd al het 
idee geopperd om de vroegere 
gezamenlijke sportdag opnieuw te 
organiseren. 
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‘Ik denk dat we vroeger vaker met een kanon op 
een mug schoten. De nadruk ligt nu op zwaardere 
gevallen: zedendelinquenten, tbs’ers en mensen die 
lang in de gevangenis hebben gezeten en vrijkomen. 
Toch moeten we er voor waken dat we de aandacht 
niet verliezen voor first offenders.’ [Sjef van Gennip, 
voorzitter Reclassering Nederland]
PERSONEELSBLAD POLITIE JULI 2014

‘Vergis je niet: volgens een onderzoek van 
de Raad van Europa is mensenhandel de 
meest voorkomende vorm van criminaliteit. 
Het is lucratiever dan drugshandel. Aan een 
mensenhandelslachtoffer kun je keer op keer 
verdienen.’ [Wanda van der Zee, adviseur Openbare 
Orde en Veiligheid Gemeente Groningen]
DAGBLAD VAN HET NOORDEN 11 AUGUSTUS 2014

‘“Londen” en “Madrid” waren natuurlijk 
verschrikkelijk, maar de groep die bereid was om 
zo’n aanslag te plegen, was kleiner dan hij nu is. 
Daarom is de dreiging nu groter.’
[Rob Bertholee, hoofd AIVD]
VRIJ NEDERLAND 6 SEPTEMBER 2014

 

‘De huidige politici hebben de neiging om bij elk 
incident de strafmaxima te verhogen of om wetten in 
te voeren om dat te counteren. Dat kan zo niet langer 
doorgaan.’ [Peter Lemaire, raadsheer in Arnhem]
UIT HET BEGIN SEPTEMBER VERSCHENEN BOEK  
‘DE NAAKTE RECHTER’ VAN VRIJ NEDERLAND 
JOURNALISTEN MARIAN HUSKEN EN  
HARRY LENSINK.

Reclassering

Incidentenpolitiek 

Mensenhandel 

Aanslagen 

 Europees Beschermingsbevel 

Nederland moet in januari 2015 het 
Europees Beschermingsbevel 
hebben geïmplementeerd. 

De EU-richtlijn Europees 
Beschermingsbevel is bedoeld voor 
slachtoffers. Als slachtoffers in een 
EU-land op grond van nationale 
wetgeving bescherming genieten 
doordat de dader vrijheidsbeperkende 
voorwaarden (bijvoorbeeld een 
contact- of gebiedsverbod) heeft 
opgelegd gekregen, moeten zij deze 
bescherming ook houden als ze 
reizen of verhuizen naar een andere 
EU-lidstaat. De slachtoffers die hierbij 
voor ogen staan, zijn slachtoffers van 
strafbare handelingen gericht tegen 
het leven, de fysieke of psychologi-

sche integriteit, de waardigheid, de 
persoonlijke vrijheid of de seksuele 
integriteit.
De praktische uitvoering van de 
richtlijn ligt grotendeels bij politie en 
OM, zowel in de staat waar de 
maatregelen zijn opgelegd (“uitvaardi-
gende staat”) als in de staat waar de 
maatregelen ten uitvoer moeten 
worden gelegd (“uitvoerende staat”). 
Het OM moet bijvoorbeeld zorg 
dragen voor een correcte informatie-
voorziening en -overdracht richting 
slachtoffer en gevaarveroorzaker, 
vertaling van stukken, toetsen aan 
voorwaarden en weigeringsgronden, 
beslissen op horen en betwisten, en 
voor het eventueel “ombouwen” van 
de beschermingsmaatregel naar 

nationaal recht.
De implementatie wordt momenteel 
voorbereid. 
Meer informatie: Arnout Pullen, 
projectleider, tel. 088-6999276



 Sinds 2006 heeft de rechter de mogelijkheid een ver-
keersdeelnemer wegens roekeloos rijden te veroordelen. 
Met de bijbehorende strafmaatverhoging kan bij letsel of 
een dodelijke afloop beter rekening worden gehouden 
met het leed van het slachtoffer c.q. de nabestaanden en 
meer gewicht worden gegeven aan de verantwoordelijk-
heid van de verkeersdeelnemer. Dit was een zeer wense-
lijke uitbreiding. De stap om iemand te veroordelen voor 
‘voorwaardelijk opzet’ (wetboek van Strafrecht) is name-
lijk, ook bij zeer ernstige misdragingen in het verkeer, 
groot.
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Een waargebeurd ongeval:
Onder invloed van amfetamine rijdt een bestuurder op 
een drukke kruising, zonder gas terug te nemen, door 
rood licht. Hij veroorzaakt een ernstig ongeval waarbij 
een zwaargewonde valt. Zonder zijn identiteit bekend te 
maken, verlaat hij de plaats van het ongeval. Dankzij 
getuigen kan hij alsnog worden opgepakt en berecht.

Een veroordeling wegens roekeloos rijden is hier op z’n 
plaats. Als je een rijbewijs hebt, word je geacht de ver-
keersregels te kennen en draag je in het verkeer een 
grote verantwoordelijkheid voor de veiligheid van andere 
verkeersdeelnemers. Als je de regels overtreedt met dit 
zeer onvoorzichtige rijgedrag, neem je willens en wetens 
een onaanvaardbaar risico om iemand ernstig of zelfs 
dodelijk te verwonden. Door in te halen ondanks een 
doorgetrokken streep, of door onder invloed achter het 
stuur te gaan zitten, door te bellen met de telefoon in je 
hand en veel te hard te rijden. Het is misschien niet je 
bedoeling dat er een ongeluk gebeurt, maar je creëert 
bewust een grote kans. Dat is onaanvaardbaar, want het 
kan onomkeerbare gevolgen hebben.

Toch is de bestuurder in bovengenoemde zaak niet ver-
oordeeld wegens roekeloos rijden. De rechtbank achtte 
het rijgedrag slechts zeer onvoorzichtig en onoplettend. 
Dat vind ik geen recht doen aan de ernst van de overtre-
ding en aan het leed van het slachtoffer. 
In het licht van een recent oordeel van de Hoge Raad 
(oktober 2013), is het echter niet verwonderlijk dat de 
rechtbank hier niet veroordeelt wegens roekeloos rijden. 
Het oordeel van de Hoge Raad komt er op neer dat een 
veel te hoge snelheid en dronkenschap, leidend tot een 
verkeersongeval met dodelijke afloop, onvoldoende zijn 
om iemand te veroordelen voor roekeloosheid. Maar als 
dat al niet roekeloos is, wat dan wel? En wat is dan nog 
het verschil tussen roekeloosheid en voorwaardelijk 
opzet? Aan slachtoffers en nabestaanden is dit in ieder 
geval niet meer uit te leggen. 

Het lijkt helaas nauwelijks meer mogelijk om een ver-
keersdeelnemer wegens roekeloos rijden te veroordelen. 
Kunnen we hier verandering in brengen, zodat alsnog 
beter recht kan worden gedaan aan het leed van slacht-
offers en nabestaanden? 

Reageren op deze column? 
Ga naar www.fondsslachtofferhulp.nl.    

directeur Fonds Slachtofferhulp

INEKE SYBESMA

Roekeloos?
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VAN 'GANZENVEER' 
NAAR APPS EN PORTALS

 Of het nu gaat om het aanzetten van een koffieauto-
maat of de airco in je auto, overal zijn of komen appjes 
voor. En dus stelt Rens van Zaltbommel zich dagelijks de 
vraag: in welke mate moet die ontwikkeling terugkomen 
in het OM-werk? ‘Je weet dat als je mensen een smart-
phone geeft, je continu aanvullende vragen en wensen 
krijgt. Daar moeten we zo goed mogelijk aan tegemoet 
komen. En dat veilig faciliteren.’
Denk aan de ZSM-officier, illustreert Paul Huijser. Die 
gebruikt in zijn specifieke werkomgeving slechts een 
beperkt aantal van alle gegevens uit het 
OM-bedrijfsprocessensysteem GPS. ‘Dus daar zou je 
specifieke software voor kunnen bouwen, toegespitst op 
de rol van de ZSM-officier. Dan ga je de software in 
onderdelen opbouwen en web-based werken. Zo “ver-
app” je GPS en andere systemen, waarmee informatie op 
maat beschikbaar komt voor de gebruikers. Op die 
manier kun je eventueel ook slachtoffers of andere 
doelgroepen ondersteunen door hier gerichte apps voor 
te maken.’

Rens van Zaltbommel en Paul Huijser zijn respectievelijk 
programmamanager en programmadirecteur digitalise-
ring. ‘Rens is rechter geweest en nu officier van justitie’, 
zegt Paul Huijser. ‘Hij weet “vanuit de inhoud” wat de 
gebruiker nodig heeft en kan dat combineren met de 
eisen die wetgeving stelt. Ik houd me meer bezig met de 

besturing richting College en directeuren bedrijfsvoering, 
en met financiën – de minder leuke dingen, zeg maar.’
Samen trekken de twee het programma Digitalisering, 
dat werd ingesteld nadat de minister van V&J aan Politie, 
OM en Rechtspraak de opdracht gaf om per 1 januari 
2016 het strafketenproces te digitaliseren. 

Papiertorens
We breken nu met een traditie van tweehonderd jaar, 
zegt Van Zaltbommel. ‘We zijn net af van de ganzenveer, 
maar in ons werk tot nu toe nog niet. Op de parketten zie 
je nog steeds metershoge papiertorens en verhuisdozen 
vol dossiers. Terwijl de techniek al heel ver is en ieder-
een die thuis ook gebruikt. Door automatiseringsmidde-
len te ontwerpen zetten we nu een stap voorwaarts.’
Dat wordt meer en meer zichtbaar via de uitrol van 
diverse apparaten, zogenaamde “devices”. Zo krijgen 
steeds meer OM’ers een moderne smartphone, vaak 
naar keuze, zodat zij overal en altijd bereikbaar zijn en 
hun werkmail en agenda kunnen inzien. Officieren 
hebben of krijgen een Windows8-tablet, met apps uit de 
Windows Store en e-mail en agenda via Outlook. Ze 
kunnen op verschillende opslagschijven, en hebben 
toegang tot het ZoOM-intranet, en OM-applicaties als 
Gids, DossierViewer en de Landelijke Digitale Piketmap. 
Ook worden telesticks nu getest, om ze later te kunnen 
verspreiden. Wie zo’n stick op zijn privécomputer plaatst, 

OM en strafrechtketen digitaliseren

Tablets, smartphones, telesticks en portals: de digitalisering binnen het OM 
breekt door. Dure speeltjes voor medewerkers? Mis, zeggen Rens van 

Zaltbommel en Paul Huijser. ‘Het gaat om het creëren van een werkomgeving 
waar de professional zijn werk goed kan uitvoeren tegen een betaalbare prijs.’
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kan thuis inloggen in het OM-netwerk.
‘Maar luister,’ zegt Van Zaltbommel, ‘het gaat niet om de 
speeltjes. Digitalisering gaat over het aanpassen van de 
informatievoorziening en de bedrijfsvoering. Zodat je een 
strafdossier digitaal krijgt, en dat ook in heel de keten 
digitaal kunt “uitlopen”. In de kern is het een verander-
programma.’
Paul Huijser: ‘Het is ook een randvoorwaarde voor het 
programma OM2020, waarbij de professional centraal 
staat, en voor het realiseren van besparingen.’
Digitalisering is nodig om de stroom van honderdduizen-
den strafzaken efficiënt, betaalbaar en kwalitatief goed te 
doen, stellen de twee. En dat de gebruikers tegelijkertijd 
gefaciliteerd worden met devices is fijn. Maar dat kan 
alleen als aan een aantal voorwaarden is voldaan.
De eerste voorwaarde is dat je het met de hele keten 
doet. Wie alleen aan de eigen organisatie denkt en alleen 
voor de kortetermijnoverwinning gaat, boekt een 

er zijn geen ICT-
problemen, het is 

proven technology

Pyrrusoverwinning. Neem de PV’s die opsporingsambte-
naren op naam ondertekenen. In de hele keten moet de 
status van die handtekening gewaarborgd blijven. Dat 
kan door de “natte” handtekening te scannen, maar ook 
door direct te werken met een elektronische handteke-
ning.
Het ketenbelang speelt ook bij de archivering van 
GPS-zaken, zegt Van Zaltbommel. ‘We mogen trots op 
GPS zijn, want het is één bedrijfsprocessensysteem waar 
de hele strafrechtketen meewerkt. We hebben er nu 1 
miljoen zaken in staan, maar er zijn nooit zaken uitge-
gaan. Het is dus een enorme database en moet je ook 
aan beheer doen. Net als thuis. Daar richt je je harde 
schijf ook netjes in. Bij het opslaan maak je een heldere 
indeling en je maakt back-ups. Dat doen we bij GPS nu 
ook. We willen de archivering losser van GPS maken. 
Paul zoekt nu naar een oplossing die ook voor politie en 
rechtspraak goed is, zodat het archief binnen de keten 
toegankelijk is voor alle partijen.’

Draagvlak
Gaat dat wel lukken? Leert de ervaring niet dat ICT altijd 
en overal ook ellende geeft en fors duurder uitpakt dan 
gedacht? De programmamanager en –directeur hebben 
daar alle vertrouwen in. 'We houden de projecten binnen 
het programma behapbaar, tastbaar en modulair. 

TEKST PIETER VERMAAS   FOTO THOM MANDOS | 'SELFIE' P28: PAUL HUIJSER
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Aangesloten op de medewerkers.'  Het levert geld óp, 
zegt Huijser. Toegegeven, de kost gaat bij ICT voor de 
baat uit. ‘Maar een politie-PV dat nu GPS instroomt in 
plaats van dat het verderop in de keten opnieuw ingeklopt 
moet worden: dat bespaart direct. Het onlangs geopende 
Advocatenportal waaruit advocaten dossiers en stukken 
downloaden, zonder dat OM’ers dat allemaal nog moeten 
kopiëren en verspreiden: dat bespaart direct.’

Huijser weet het: vertrouwen in GPS, en in ICT in het 
algemeen, is vaak laag geweest. ‘Er is uitval van netwer-
ken en systemen geweest, we hebben niet-goed functio-
nerende telewerklaptops gehad. Als je dan “zo maar” om 
vertrouwen vraagt dat het wel goed komt, denken 
mensen: eerst zien, dan geloven. Maar we zitten op een 
omslagpunt. Bij de bouw van “GPS-maatwerk” (het 
bedrijfsprocessensysteem voor ingewikkelder zaken, 
red.) is aan de verander- en bouwkant nu veel aandacht 
voor de gebruikers. Die zien dat naar hen wordt geluis-
terd en dat opgeleverde producten aan de verwachtingen 
voldoen. In parket Rotterdam, waar Maarten Hemelaar 
dat nu samen met de Rechtspraak regelt, let men ook op 
draagvlak en acceptatie.’

Van Zaltbommel stelt het nog krasser: 'ICT-problemen? 
Wat we nu invoeren, is technisch niet heel ingewikkeld. 
Het is “proven technology”, waarmee elders al goed 
gewerkt wordt. Wel blijft altijd een vraag hoeveel je als 
organisatie investeert in het oplossen van 
performanceproblemen; je krijgt waarvoor je betaalt. 
Gemiddeld besteden organisaties zo’n tien procent van 
hun totale budget aan ICT. Het OM zit daar onder. Het 
merendeel betreftbeheer: het in de lucht houden van de 
ICT en het meenemen van gebruikerswensen. Aan 
“innovatie” wordt relatief weinig besteed. Dus, de ICT 
wordt steeds minder problematisch, en ook de financiën 
–waar altijd wel hectiek in zit – komt voor elkaar. 
Afstemming en communicatie in de keten, dát is de grote 

het vertrouwen 
in ICT is niet hoog, 

dus zonder draagvlak 
werkt het niet

uitdaging. Je moet “synchronisatiemomenten” hebben 
voor wat iedereen wil en kan.’

Digitaal dagvaarden
Multitouch-32inch-schermen, dossierviewers, devices, 
appjes - allemaal functioneel voor OM’ers, maar die kun 
je pas ontwikkelen als de ICT-basis in de keten op orde 
is. Die omslag is nu gaande, zegt Paul Huijser. ‘Veel 
zaken doen we al digitaal af. Dit najaar gaan we “GPS 
Maatwerk” invoeren. Parket en rechtbank Rotterdam 
testen het nu, en daarna rollen we het uit over het land.’
Wie eerst goed nadenkt over techniek, processen, 
ketensamenwerking en juridische eisen kan ook portalen 
bouwen. Ook daar ziet Huijser veel kansen. Zoals van het 
net geopende Advocatenportaal. Eerder was er al de 
“Boete-portaal” van het CVOM en CJIB, waar burgers hun 
“flitsfoto’s” kunnen opvragen en eventueel in beroep 
gaan tegen verkeersboetes. ‘En de toekomst is dat er een 
verdachtenportaal komt, zodat je digitaal kunt dagvaar-
den. Dergelijke ontwikkelingen worden nu beproefd.’
Van Zaltbommel: ‘Het advocatenportaal laat zien hoe 
belangrijk het is om van meet af aan samen op te 
trekken, ook al verschillen de belangen van OM, 
Rechtspraak en advocatuur soms. Iedereen moet een 
beetje door zijn koudwatervrees heen, maar dan blijkt 
het in redelijk korte tijd en voor redelijke kosten gewoon 
te kunnen.’  

Paul Huijser (l) en Rens van Zaltbommel
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dit is 
modern 
werken

Hij wil niet digitaliseren om het 
digitaliseren. Besparing? Ook geen 

hoofddoel van IT. Nee, in het moderne 
OM staan Zaak & Professional centraal, 

zegt procureur-generaal Albert van 
Wijk. ‘Het gaat om wat de professionals 

voor hun werk nodig hebben.’

‘Het is niet IT of huisvesting die bepaalt hoe we moeten 
werken. We keren het om. Kijk, de maatschappelijke 
opdracht die OM’ers hebben, geven ze vorm via strafza-
ken. Daarin hebben die professionals – officieren van 
justitie, maar net zo goed administratieve professionals 
– een behoefte. Waar behoefte aan is gaan we dan 
organiseren, en zo wordt bedrijfsvoering onderdeel van 
het werk. IT is geen opgave meer, maar een gevolg.’

‘Een grote behoefte was “werkplekonafhankelijk 
werken”. Op politiebureaus, in de trein of thuis, onze 
professionals willen altijd hun strafzaak bij zich hebben. 
En omdat de IT of GPS kan een keer uitvallen, willen ze 
ook offline kunnen werken. Vanuit die behoefte zijn er 
Window8-tablets gekomen. Zoals ze ook een smart-
phone moeten hebben waarmee hun werkmail en 
agenda beschikbaar is. Dan gaan wij niet zeggen: “Bij 
jouw werk past alleen díe telefoon”. We hebben eerst 
met 25 officieren toestellen getest, en de toestellen die 

zij het best vonden, kozen wij. Het assortiment bevat nu 
vier soorten telefoons en vier tablets. Ook de telesticks 
kwamen voort uit de behoefte van plaatsonafhankelijk 
werken. Die stick kun je, waar je ook bent, in je compu-
ter duwen en zo heb je altijd veilig je werk bij je.’
‘Het werk bepaalt de inrichting, niet andersom. De 
officier doet het werk. Dus is de leiding bij grote 
IT-projecten (GPS Onderzoeken, GPS Maat en het 
Digitaal Dossier) nu in handen van een officier, samen 
met een IT’er. Waarbij de directeur bedrijfsvoering de 
“business vertaalt”.'
De digitalisering en optimalisering zit in het hart van 
veranderprogramma “OM 2020”, zegt Van Wijk. ‘Een 
aantal jaren geleden hebben we veel nagedacht over 
processen. Daarna wilden we, in het programma Het OM 
Verandert, die processen kunnen “beetpakken” in 
structuren. Dat was nuttig en noodzakelijk, maar 
structuren en processen maken geen zaken. We oriënte-
ren ons nu op de mens, op de professional en zijn zaak. 
Dat moet ook IT-matig ondersteund worden, zodat 
degene die het werk doet bijvoorbeeld een digitaal 
archief heeft, een kennisbank.’
‘Dit’, zegt Van Wijk terwijl hij zijn telefoon en tablet pakt, 
‘is heel tastbaar OM2020. Hiermee heb je de digitale 
officier bij je: je piketmap. Je kan iedere dag alles 
opzoeken. Chatten kan ook, en we laten er videoconfe-
rencing op zetten. Gewoon modern werken. Want stel dat 
je bij nacht en ontij in je eentje met een gijzeling zit. Dan 
is het toch handig dat je op die manier even kan commu-
niceren met iemand die er vaker over nagedacht heeft?’

PG ALBERT VAN WIJK
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Het OM in Arnhem is sinds kort 
gehuisvest in een vernieuwd pand aan de 

Eusebiusbinnensingel 28. 

 Hier werken de circa 600 medewerkers van het 
Arrondissementsparket Oost-Nederland en het 
Ressortsparket, vestiging Arnhem-Leeuwarden. Er zijn 
geen vaste werkplekken, medewerkers kiezen een type 
werkplek dat past bij het werk van dat moment. 
Directeur Bedrijfsvoering Maaike van Leuken: ‘We 
stonden voor de opgave om van vier 
arrondissementsparketten één parket te maken en van 
twee vestigingen van het ressortsparket één. We wilden 
één werkwijze voor het hele gebied, één gezicht naar 
buiten, de kwaliteit verhogen, efficiënter werken en de 
kwetsbaarheid verminderen. En bovendien een 
betaalbare organisatie. Dat is wat de samenleving mag 
verwachten van ons. De huisvesting van alle 
medewerkers in één pand was een belangrijke stap in 
het realiseren van onze visie. Daarnaast hebben we de 
verhuizing ook aangegrepen om met elkaar in gesprek te 
gaan over het gedrag dat bij een professionele 
medewerker hoort.’
Hoofdofficier Nicole Zandee vult aan: ‘Medewerkers 
mogen van mij als werkgever verwachten dat ze 
gefaciliteerd worden om hun werk professioneel en met 
plezier te kunnen doen. Goede huisvesting biedt een 
context waarin mensen kwaliteit kunnen én willen 
leveren. Dit pand is open en transparant en nodigt uit tot 
ontmoeten, samenwerken en kennis delen. We werken 
voor een groot gebied waarin onze medewerkers daar 
werken waar het nodig is. Dit pand is voor hen een 
uitvalsbasis waar ze graag terugkomen.’
Hoofdadvocaat-generaal Rémy van Leest tenslotte: ‘Het 
nieuwe gebouw nodigt uit om elkaar op een veel 
makkelijkere manier dan voorheen te ontmoeten, iets 
wat ik ook veel zie gebeuren tussen collega’s van het AP 
en RP. Ook mijn collega’s uit het land weten de vestiging 
hier in Arnhem al volop te vinden, tijd- en 
plaatsonafhankelijk werken binnen het RP krijgt 
daardoor steeds meer vorm.’ 

VERNIEUWDE HUISVESTING 
OM ARNHEM

TEKST HESTER BOS   FOTO CHRISTIAAN DE BRUIJNE  
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 Cassatierechtspraak is zelden 
stoer, spannend of sexy. Toch zijn er 
arresten die meer de aandacht 
trekken dan andere. Zulke 
blikvangers waren bijvoorbeeld de 
recente rechtspraak van de Hoge 
Raad over de voorbedachte raad bij 
moord en over witwassen. 
Ondertussen is er een gestage 
stroom van uitspraken over 
vertrouwde  onderwerpen, die 
misschien minder opzien baren, 
maar voor de praktijk zeker zo 
belangrijk zijn. Tot die usual 
suspects, behoren niet alleen de 
betekeningsperikelen en de Salduz-
verfijningen, maar zeker ook het 
beslag. Het gaat dan over het beklag 
op grond van art. 552a Sv over 
inbeslagneming ten behoeve van de 
waarheidsvinding (art. 94 Sv) of als 
zekerheidstelling voor een later op te 
leggen geldboete of 
ontnemingsmaatregel (art. 94a Sv).

Misschien had de Hoge Raad in 2010 
gehoopt dat het voorbij zou zijn met de 
juridische onduidelijkheid over de 
inbeslagneming. In dat jaar schetste 
de raad de algemene kaders voor de 
rechterlijke beoordeling van een 
beslag (HR:2010:BL2823). In de NJ 
noemde annotator Mevis het een ‘even 
onvermijdelijk als nuttig arrest’ met 
‘betrekkelijk goed hanteerbare 
beslissingsschema’s die elke rechter 
boven zijn bed kan hangen.’ Of de 

rechters dat ook hebben gedaan, staat 
niet vast. In ieder geval heeft de Hoge 
Raad ook nu nog de nodige 
beslagzaken te beoordelen. De 
belangrijkste vraag is dan wat het in de 
praktijk betekent dat de rechterlijke 
toetsing van het beslag een summier 
karakter heeft, zoals de Hoge Raad in 
2010 benadrukte. Met name door een 
aantal succesvolle OM-cassaties is 
duidelijk geworden dat summier ook 
echt summier betekent.

Dat blijkt bijvoorbeeld bij twee 
arresten over de eis uit art. 94 en 94a 
Sv dat sprake moet zijn van 
verdenking van een misdrijf. Hoeveel 
ruimte heeft de rechtbank om zelf op 
grond van het dossier te beoordelen 
in hoeverre de verdenking 
gerechtvaardigd was? Weinig. Bij een 
verdachte van een ramkraak was in 
zijn auto ruim 20.000 in contanten 
gevonden. Bij de behandeling van de 
klacht tegen inbeslagneming van het 
geld plaatste de raadsman allerlei 
vraagtekens bij de verdenking die 
aan de inbeslagneming ten 
grondslag had gelegen. Zo vroeg hij 
zich af hoe het kon dat de verdenking 
zich eerst op de ramkraak toespitste 
en daarna op witwassen. 
De rechtbank benadrukte dat de 
rechtmatigheid van het beslag 
slechts marginaal getoetst moet 
worden. Zij vond het in dit geval 
genoeg dat op basis van de 

mededelingen van de officier van 
justitie (en van de raadsman) 
vaststond dat het geld in beslag was 
genomen op grond van verdenking 
van betrokkenheid bij de ramkraak. 
De Hoge Raad kon zich vinden in dit 
oordeel van de rechtbank 
(HR:2013:130). Die lijn werd 
bekrachtigd in een arrest over een 
beschikking waarin de rechtbank 
Alkmaar had geoordeeld ‘dat uit het 
dossier onvoldoende aanwijzingen 
voortvloeien die de verdenking van 
(gewoonte)witwassen kunnen 
dragen’. Volgens de Hoge Raad was 
de rechtbank daarmee te ver 
vooruitgelopen op de mogelijke 
uitkomst van een nog te voeren 
procedure in de hoofdzaak of in de 
ontnemingszaak (HR:2013:2025).
Ook bij de toetsing aan ongeschreven 
rechtsbeginselen krijgt de 
beklagrechter weinig ruimte van de 
Hoge Raad. De rechtbank Groningen 
had niet zonder nadere motivering 
een beslag mogen opheffen omdat de 
zaak tegen klagers al vijf maanden 
stil zou liggen (ECLI:HR:2014:38). En 
ook de beschikking van de rechtbank 
Noord-Holland waarin het beslag op 
een woning waarin een 
hennepkwekerij was aangetroffen 
was opgeheven omdat ‘gelet op alle 
omstandigheden de persoonlijke 
belangen van klaagster prevaleren 
boven het strafvorderlijk belang’, 
werd gecasseerd (HR:2014:977). 

Recente jurisprudentie over beslag
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 Een bejaarde vrouw werd op klaarlichte dag beroofd van 
haar handtas. Een groep minderjarige jongens omsingel-
den haar en trokken de tas van haar schouder. Voor het 
slachtoffer was het een traumatische gebeurtenis. 

Toen de jongens werden opgepakt, is de vrouw gevraagd 
of ze mee wilde werken aan mediation. Tijdens de 
bemiddeling kreeg het slachtoffer de mogelijkheid om 
aan de jongens uit te leggen dat ze enorm bang was 
geworden op straat. Daarbij wilde ze de verdachten 
behoeden voor een criminele loopbaan; haar broer was 
op het slechte pad geraakt. Ze vertelde daarover tijdens 
het bemiddelingsgesprek. De jongens en hun ouders 
betaalden als genoegdoening een scootmobiel voor de 
vrouw. Ze waren enorm onder de indruk.
PG Annemarie Penn zei het eind vorig jaar al in 
Opportuun: ‘Wat heeft een slachtoffer aan een verdachte 
die schuld bekent en boete doet zonder het slachtoffer in 
de ogen te hebben gekeken?’

Mediation is niet nieuw
Sinds november 2013 loopt het proefproject met media-
tion in het strafrecht in zes arrondissementen: in 
Noord-Holland, Oost-Brabant en Zeeland-West-Brabant 
en de grote steden Amsterdam, Rotterdam en Den Haag. 
Aanmelden voor mediation kan op elk moment: van het 
eerste stadium bij ZSM tot aan de rechter die de zaak kan 
aanhouden om beide partijen eerst aan de tafel te 
krijgen. Het doel van mediation is het slachtoffer en de 

verdachte samen de mogelijkheid te geven om grip op de 
gebeurtenis te krijgen, zodat een verdachte zijn verant-
woordelijkheid neemt, excuses maakt en eventuele 
schade vergoedt. En waarbij een slachtoffer vragen kan 
stellen, in gesprek kan gaan over de schade en de 
consequenties van het gebeurde én daarmee de regie 
terugkrijgt over zijn leven. 

Afgesproken is dat tijdens de pilot 400 herstelbemidde-
lingen (die voldoende gegevens zullen opleveren voor een 
wetenschappelijk onderzoek) worden bekostigd door het 
ministerie van Veiligheid en Justitie. De kosten zitten 
vooral in het betalen van de mediators. 

Aan het woord zijn de twee landelijke projectleiders 
mediation van het OM, Annelies Hoekstra en Monique 
Pagels. ‘Mediation is niet nieuw. Het bestaat al lang in 
het civiele recht, bestuursrecht en in verschillende 
omringende landen is het gangbaar. En herstelbemidde-
ling tussen slachtoffer en dader buiten het strafrecht 
bestaat al jaren in Nederland en wordt sinds 2007 door 
het Ministerie van V&J gefaciliteerd. Met de pilot wordt 
nu bekeken hoe herstelbemiddeling een rol kan krijgen 
in het Nederlandse strafrecht en wat voor invloed 
mediation heeft op de uiteindelijke interventie.’

Gegevens voor onderzoek
Het onderzoek richt zich op de effecten en de kosten en 
baten van mediation. En naar de verwachtingen, motieven 

Een tussenstand

MEDIATION IN
HET STRAFRECHT

De pilotperiode voor mediation in het strafrecht is verlengd tot 1 november. Het 
belang van herstelbemiddeling is groot vinden de landelijk projectleiders van het 

OM: ‘Met de inzet van het strafrecht is het achterliggende probleem niet opgelost.’
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en ervaringen van deelnemers en andere betrokkenen. 
De inzichten die dat oplevert, worden meegenomen in de 
landelijke implementatie.

Op dit moment zijn grofweg  430 zaken op de zes pilotlo-
caties aangemeld. In ongeveer de helft van de zaken werd 
de bemiddeling toch niet gestart. Om voldoende gegevens 
te vergaren voor het wetenschappelijk onderzoek naar 
mediation is de pilotperiode verlengd tot 1 november. Tot 
die tijd worden zaken die in aanmerking komen voor 
herstelbemiddeling meegenomen in de studie. Officieren 
kunnen nog zaken aanmelden. Het ministerie van 
Veiligheid en Justitie beziet nog hoe verder gegaan zal 
worden met mediation na 1 november. ‘Alle zaken waarin 
de verdachte de feiten erkent, kunnen voor mediation in 
aanmerking komen’, zegt Annelies Hoekstra. ‘Vereist is 
uiteraard dat beide partijen op basis van vrijwilligheid 
meewerken aan mediation.’

Prangende vragen
Het is nu nog gissen naar de vraag waarom slachtoffers 
soms wel ‘ja’ zeggen tegen mediation, maar zich later 
bedenken. Dat heeft te maken met het feit dat herstelbe-
middelingsgesprekken vertrouwelijk zijn. De gesprekken 
vinden plaats in een besloten, neutrale en veilige omge-
ving. Alles wat voor of tijdens de bemiddeling wordt 
gezegd, is vertrouwelijk en wordt niet naar buiten 
gebracht. De reden waarom iemand later toch afziet van 
een mediation kan daarom niet altijd gedeeld worden. 

Inmiddels wordt de betrokkene uitdrukkelijk om toestem-
ming gevraagd om de reden, waarom hij afziet van 
mediation, te mogen delen ten behoeve van de pilot. Dat 
zal helpen om beter te weten hoe en wanneer mensen het 
beste benaderd kunnen worden.

Hoekstra: ’Misschien is het voor het slachtoffer soms wel 
te vroeg, wanneer deze wordt benaderd direct na het 
gebeurde, zoals bijvoorbeeld gebruikelijk is in de ZSM 
fase. Of misschien denken slachtoffers dat de verdachte 
na een overeenkomst zijn straf ontloopt.’ 

De pilotperiode is een tijd van “werk in uitvoering”. Zo 
was de vraag hoe je goede voorlichting aan partijen borgt, 
zodat de verwachtingen van slachtoffer en verdachte 
reëel blijven? Officier van justitie en rechter hebben 
tenslotte te allen tijde het recht om alsnog een strafrech-
telijke afdoening op te leggen. Hiervoor is een verhelde-
rend stuk tekst bedacht dat door de mediators in hun 
vaststellingsovereenkomst wordt opgenomen. Andere 
onderwerpen roepen nog vragen op, zoals: Hoe gaan 
rechters uiteindelijk om met opgestelde vaststellings-
overeenkomsten? Hebben die overeenkomsten wel of 
geen invloed op het vonnis? Hoe blijven slachtoffers en 
verdachten goed geïnformeerd? Hoe wordt de vrijwillig-
heid om mee te doen aan herstelbemiddeling geborgd? 
En hoe weten verwijzers wanneer slachtoffers en ver-
dachten wel of niet in aanmerking komen voor mediation? 
Allemaal vragen die onderwerp zijn voor verdere studie. 

 TEKST THEA VAN DER GEEST   FOTO LOES VAN DER MEER



Ketenafspraken
Alle deelnemende organisaties aan mediation in strafza-
ken - OM, Raad voor de Rechtspraak, Slachtofferhulp 
Nederland, Reclassering, Slachtoffer in Beeld en 
Mediationfederatie Nederland (de organisatie van 
rechtbankmediators) - zitten elke maand bij elkaar. Ook 
de advocatuur heeft de mogelijkheid om aan te sluiten. 

‘We moeten blijven werken aan de bekendheid van 
mediation en aan de mogelijkheid om zaken te verwijzen. 
Alle betrokken professionals, van officieren van justitie en 
rechters tot slachtofferhulp medewerkers en van media-
tors tot reclasseringswerkers, worden gestimuleerd om 
feed- back te geven zodat geleerd kan worden van de 
ervaringen die met mediation inmiddels zijn opgedaan. 
Mediation maakt een slachtoffer dat daarvoor open staat, 
sterk. Het slachtoffer kan invloed uitoefenen en vertrou-
wen kan worden hersteld.'

Pagels: ‘Mediation kan bijvoorbeeld ook bij verkeersonge-
vallen goed worden ingezet. Zowel het slachtoffer kan 
vertellen wat het met hem gedaan heeft, maar ook de 
verdachte die iemand heeft aangereden, kan vertellen 
met wat voor schuldgevoel hij zit.’ 

Hoekstra benadrukt: ‘Het maatschappelijk belang van 
herstelbemiddeling in en rond het strafrecht is ontzettend 
groot. Met inzet van het strafrecht sec is het achterlig-
gende probleem meestal niet opgelost.’ 
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WEDSTRIJDPAARD 

 ‘Het is geen typische zaak – dat voorop gesteld 
– maar wel eentje om te zien hoe mediation ook 
ingezet kan worden.’ Dat zegt Coen Staal, teamlei-
der bij parket Noord-Holland over de strafzaak van 
officier Anita Verlinden. Het betreft een incident in 
Vijfhuizen: een ernstig uit de hand gelopen ruzie 
over het eigendomsrecht van een Olympisch 
dressuurpaard ter waarde van paar miljoen euro. 
Staal: ‘Het paard was door het OM in beslag 
genomen. Levende have is sowieso altijd lastig, 
maar als het om zo’n grote waarde gaat dan gaan 
alle bellen rinkelen.’
Binnen drie dagen werd een beslagbeslissing 
genomen door de rechter. Het paard werd toegewe-
zen aan een van de twee ruziënde partijen. Daarop 
legde de andere partij civiel conservatoir derdenbe-
slag op het paard. 
Staal: ‘Hierdoor moesten we het paard onder ons 
houden, zolang als de civiele zaak zou voortduren. 
Daar zit niet direct een einddatum aan. Als het dier 
wat zou overkomen, zouden we grote schade 
kunnen lijden!’
Naarstig overleg met de advocaten van beide 
partijen leverde geen oplossing. Het OM kwam 
daarmee tussen de ruziënde partijen te staan. 
Staal: ‘We hebben toen de casus bij de pilot 
Mediation aangemeld. Met de twee civiele advoca-
ten en de zaaksofficier Verlinden wist een onafhan-
kelijke mediator – tot grote opluchting van alle 
betrokkenen – wél een overeenkomst te bereiken. 
Het onderstreept nog maar eens hoe mediation van 
grote waarde kan zijn.’
Het paard is inmiddels niet meer onder beslag van 
het OM. zaken 

waarin verdachte
    de feiten erkent,     

         kunnen in 
  aanmerking    

         komen



 Na een tijdje ZSM-werken zit snelheid je in 
het bloed. We beslissen sneller dan onze 
schaduw. Zo snel soms, dat de politie het niet bij 
kan benen en vraagt of we ook belangstelling 
hebben voor de rest van hun onderzoek. Dat 
hebben we. Wees niet bevreesd. Maar we willen 
graag snel.

Alleen: snel kan niet altijd. Moet ook niet altijd. 
Geregeld zijn er belangen die vertragen. 
Schadevergoeding bijvoorbeeld. Nader 
onderzoek. Een bemiddelingspoging soms. Daar 
kunnen we goed mee leven, op ZSM. Want snel 
is niet alles. Er is ook ‘goed’. En dat is nog 
belangrijker.

Sporadisch worden we in ons streven naar een 
snelle afdoening wel op heel bijzondere wijze 
gehinderd. 

Neem die winkeldief. Bekende klant, zelfs al bij 
ZSM. Steelt sneller dan wij kunnen beslissen, 
zeg maar. Geen dak boven zijn hoofd. Geen wc 
ook voor zijn behoeften. Vier dagen geleden had 
hij zijn broek vol gescheten en dat zat er nog 
steeds. ‘Niet te horen door de stank.’ Dat was 
kort en bondig het antwoord toen we vroegen 
wanneer het verhoor klaar was. Hij moest eerst 
onder de douche. Ik dacht onwillekeurig even 
aan Rambo. Schoon gehoosd met een 
brandweerslang.

Dat bleef onze winkeldief bespaard. Uiteraard. 
Zoiets gebeurt alleen in films. 

Wat hij had gejat? Het was meteen heel 
verklaarbaar. Kennelijk vond ie het zelf ook niet 
meer kunnen. Die penetrante stank. Zijn 
vingervlugge begeerte richtte zich vast niet voor 
niets op vier flessen parfum. Je moet iets. Als je 
geen dak hebt, geen wc ook. Of douche..  

Stank
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JAN HOEKMAN
Officier van Justitie



Was de schoen 
 op de 

plaats delict? 
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Niet-humane sporen

 Kan bewezen worden dat een verdachte 

van een levensdelict op de plaats delict 

was? Zijn schoen moet het antwoord geven. 

Irene Kuiper, NFI-onderzoekster “niet-

humane biologische sporen”, zet een lamp 

op de zool. Met een wattenstaafje strijkt ze 

langs de schoenzool. Daarna knipt ze de 

“tip” van het staafje en plaatst die in een 

reactievaatje. Ze spuit er vloeistof bij, zodat 

sporen als stuifmeel, kiezelwieren, bacte-

riën en schimmels van de tip loskomen. ‘En 

straks ga ik dat preparaat op een glaasje 

onder een microscoop leggen. Op zoek naar 

“figuurtjes” die mij, bijvoorbeeld, vertellen 

dat een deel van een takje afkomstig is van 

een berk. Het mooiste is als ik dan een 

match vind tussen een takje en de moeder-

boom op de plaats delict. Dat zijn Eureka-

momentjes.’

Het  NFI-team “niet-humane biologische 

sporen”, in 2003 opgezet door Kuiper, 

onderzoekt sporen die afkomstig zijn van 

andere levensvormen dan de mens. Zoals 

planten, dieren en bacteriën. Het NFI doet 

dat in opdracht van het OM (via de rechter-

commissaris) of op verzoek van een 

advocaat.

‘Soms licht ik mijn bevindingen toe in de 

rechtszaal’, zegt Irene Kuiper ‘Het is 

spannend maar leuk om daar te verhelde-

ren welke conclusies er uit mijn onderzoek 

kunnen worden getrokken. Minder leuk is 

het wanneer men daar vragen stelt met als 

enig oogmerk om twijfel te zaaien.’

Ze wil weten hoe “haar” rechtszaken 

aflopen, maar voelt zich geen misdaadop-

losser. Wétenschapper is ze, verknocht aan 

haar vakgebied. Glimlachend: ‘Ook al 

proberen ze me soms het management in te 

krijgen, ik blijf bioloog.’ 

NAAM  Irene Kuiper   FUNCTIE  Forensisch bioloog, NFI




